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Vážené čtenářky a čtenáři, 

komu se v lednu stýská po Vánocích, doporučuji mu 
se vydat koncem ledna, respektive příští rok začátkem 
února, do Frankfurtu nad Mohanem, kde se koná trio 
veletrhů Creativeworld, Ambiente a Christmasworld. 
Právě tam jsme byli pozváni společností Happy Mate-
rials, oficiálním partnerem organizátora veletrhů Messe 
Frankfurt.

Davy návštěvníků neodradila ani hrozící stávka železni-
čářů, která skutečně proběhla – neunikla jsem jí ani já. 
Navíc týden předtím byla v Německu ochromena kvůli 
nepřízni počasí letecká doprava a týden nato pro změ-
nu stávkovali letečtí přepravci. Cestování na veletrh tam 
i zpět bylo poněkud riskantní. Ale vyplatilo se a bylo co 
obdivovat.

Společně se 140 000 návštěvníky z různých koutů 
světa jsem měla možnost – kromě návratu do vánoční 
atmosféry – vidět plejádu novinek v oblasti hobby, ře-
mesel a uměleckého průmyslu nebo různých materiálů 

či textilního designu. Jako pomyslná červená nit se ve-
letrhy táhl nepomyslný akcent na udržitelnost.

A téma udržitelnost má významné místo i v únorovém 
vydání. Opět se vrátíme k plánovanému povinnému zálo-
hování PET lahví a plechovek. Půjdeme nakonec stejnou 
cestou jako například Francie? Ta oznámila, že povinné 
zálohování PET lahví nebude zavádět. Navíc Rada mi-
nistrů životního prostředí v prosinci snížila požadovaný 
průběžný cíl ke sběru PET lahví z původních 90 % (a ná-
sledně 85 %) na aktuálních 78 % v roce 2026. A to my 
Češi plníme minimálně už od roku 2020.

Ti, kteří si lámou hlavu nad evropským reportingem 
o udržitelnosti, se už nemusí bát. Připravili jsme pro ně 
návod, jak se s takzvanými reporty ESG vypořádat.

Vydat se s námi můžete také do Brna. Dozvíte se napří-
klad, jak si obyvatelé moravské metropole vedou v tří-
dění odpadu.

UDRŽITELNOST  
JE MODERNÍ

Příjemné čtení!

Šéfredaktorka Adriana Weberová 
a tým Packaging Herald

EDITORIAL

Sledujte naše inspirace i na sociálních sítích
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DIÁŘ AKCÍ NEWS

Pro	výrobu	kalendáře	je	ideální	digitální	tisk
V předvánočním čase v Thimmu navrhli a vyrobili pro 
Royal Jerky vizuálně poutavé vánoční balení. Také při 
výrobě unikátního kalendáře byla zvolena technologie 
digitálního tisku. Detailní a živé barvy, které tato metoda 
umožňuje, přidaly na přesnosti a propracovanosti celko-
vého vzhledu kalendáře. Každý element, od korby až po 
kabinu kamionu, byl vytvořen se záměrem co nejvěrnější 
podoby skutečného kamionu, což se povedlo. 

Inteligentní	nabíjení	Li-Ion	baterií	pomáhá	ušetřit	až	
statisíce	korun
Správné časování nabíjení manipulační techniky se 
z dlouhodobého hlediska vyplácí. Nabíjení lithium-ion-
tových (Li-Ion) baterií v systému Smart Charging od in-
tralogistické společnosti STILL pomáhá výrazně snížit 
náklady na energie. Například zákazník se sedmi nabíje-
cími stanicemi díky němu dokáže ušetřit až 250 000 Kč 
ročně. „Odběrovým špičkám elektrického proudu a s tím 
spojeným vysokým nákladům na energie se můžeme vy-
hnout,“ upozorňuje Gesa Kaatz, energetická expertka ze 
společnosti STILL, a dodává: „Díky inteligentní strategii 
nabíjení lze monitorovat a řídit, kdy a kolik manipulač-
ních vozíků se bude nabíjet. Tím lze rychle a výrazně 
snížit energetické náklady na provoz flotily manipulační 
techniky. Smyslem a cílem je flotilu nabíjet ve vhodných 
časových intervalech a vyhnout se tak výkonovým špič-
kám.“ S výraznými úsporami nákladů za energie pomáhá 
technologické řešení, které společnost STILL nabízí pod 
označením Smart Charging. Pomocí něho lze komplex-
ně, digitálně a transparentně monitorovat a řídit u flotily 
manipulační techniky veškeré procesy, které se týkají 
baterií a nabíjení. Pouze provozovatelé elektrických vo-
zíků, kteří přesně vědí, kdy, kde a kolik energie spotře-
bují, mohou spolehlivě a předvídavě plánovat procesy 
nabíjení, tedy i disponibilitu svých vozíků a s tím souvi-
sející nepřerušený materiálový tok. STILL Smart Ener-
gy Unit (SEU) propojuje použité stacionární nabíječky 
kabelem a zajišťuje efektivní distribuci energie. Probíhá 

… pokračuje na str. 8
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tak analýza stavů nabití, plánování kapacit a prioritizace 
nabíjení.

Více na www.packagingherald.cz

STOCK	Plzeň-Božkov	vyrukoval	s	ručně	vyráběnou	
whisky	Prádlo
STOCK Plzeň-Božkov představil novou českou whisky 
s originálním názvem Prádlo. Na trh uvádí unikátní pré-
miovou desetiletou whisky, dále osmnáctiletou a limito-
vanou edici třicetileté. Design etikety vytvářelo Studio 
Minerva, agentura ze Spojeného království. Minerva vy-
víjela též design celé lahve. Prádlo je česká single malt 
whisky vyrobená s důrazem na lokálnost, poctivou ře-
meslnou práci a osvědčené postupy. Název nese podle 
vesnice Prádlo, kde se nachází jedna z nejdéle fungují-
cích palíren whisky v České republice. Historie výroby 
whisky v západočeském Prádle sahá do roku 1976, kdy 
Češi nemohli do Skotska na zkušenou a museli využít 
svou představivost a řemeslo k tomu, aby vyrobili whisky 
vlastní cestou. 

Základ whisky Prádlo tvoří český ječmen. Destiluje se 
výhradně po malých dávkách, nejprve v malé koloně, jež 
jí dodává svěží a příjemně aromatické tóny, poté v tra-
dičních měděných kotlích, díky nimž získá plnou chuť 
a komplexní charakter. „Zrání probíhá v sudech z dubu 
zimního, které pro nás vyrábějí čeští bednáři. Jsou silně 
vypálené, a to včetně dna i víka. I díky nim má výsled-
ná whisky příjemně nasládlé medové tóny s náznakem 
ořechů a koření,“ doplňuje Master Distiller Kristina De-
melová. Téměř všechno se v Prádle dělá ručně. Whisky 
se ručně stáčí, etiketuje i uzavírá. Veškerou péči obsta-
rává sedmičlenný tým, v čele s Master Distiller Kristinou 
Demelovou.

STOP GREENWASHINGU!
Evropský parlament dne 17. ledna 2024 definitivně 
schválil směrnici, která zavádí lepší značení produktů 
a výrobků a zakazuje klamavá tvrzení o jejich ekologic-
kých vlastnostech. Směrnice, kterou poslanci přijali 593 
hlasy (21 bylo proti a 14 se zdrželo hlasování), si klade 
za cíl chránit spotřebitele před klamavými marketingo-
vými praktikami a pomoci jim se při nákupu lépe roz-
hodnout. Některé problematické marketingové metody, 
které spočívají v tzv. lakování nazeleno a také v před-
časném zastarávání výrobků, budou díky ní zařazeny na 
seznam zakázaných obchodních praktik. Nový předpis 
zakazuje uvádět na produktech a výrobcích obecná en-
vironmentální tvrzení jako „ekologicky šetrný“, „přírod-
ní“, „biologicky rozložitelný“, „klimaticky neutrální“ nebo 
„eko“, pokud nebudou doložená. Etikety by tak měly 
být srozumitelnější a věrohodnější. Regulované budou 
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i nejrůznější rozšířené značky udržitelnosti, které jsou 
pro spotřebitele matoucí, neboť se nezakládají na srov-
natelných datech. V budoucnu budou proto v EU povo-
leny pouze značky udržitelnosti vycházející z oficiálních 
systémů certifikace nebo zavedené veřejnými orgány. 
Zakázáno bude i tvrzení, že určitý výrobek nebo produkt 
má menší, případně nulový nebo dokonce pozitivní do-
pad na životní prostředí, pokud je toto tvrzení založeno 
pouze na kompenzaci emisí skleníkových plynů.

Více na www.packagingherald.cz

Coca-Cola	zkouší	lahve	na	Sprite	bez	etiket
Společnost Coca-Cola dočasně odstraní etikety z plas-
tových lahví nápojů Sprite a Sprite Zero. Chce vyzkoušet 

obaly bez etiket v naději, že tím zmenší množství plasto-
vého odpadu. Ačkoli jsou stávající etikety plně recyklo-
vatelné, společnost očekává, že bez nich se sníží objem 
použitého obalového materiálu a odpadne potřeba od-
dělovat je před recyklací od lahve. Ze samostatně pro-
dávaných 500ml lahví Sprite a Sprite Zero proto budou 
dočasně odstraněny. Jejich místo zaujme reliéfní logo, 
informace o výrobku a výživových hodnotách budou vy-
páleny laserem na zadní straně lahve. Ta je podle výrob-
ce vyrobena ze 100% recyklovaného PET. Sprite a Spri-
te Zero bude vzájemně odlišovat zelené a transparentní 
neodnímatelné víčko. Limitovanou edici má mít od ledna 
do března 2024 skladem osm prodejen Tesco Express 
v dvojměstí Brighton and Hove, Bristolu, Londýně a Man-
chesteru. „Chceme pomoct vytvořit budoucnost, kde 
budou mít plastové nápojové obaly vždy více než jeden 
život,“ vysvětlil Dusan Stojankic, viceprezident pro fran-
šízové operace, GB&I, Coca-Cola Great Britain, a dodal: 
„Etikety sice obsahují cenné informace pro spotřebite-
le, ale díky novým technologiím teď můžeme vyzkoušet 
i jiné způsoby, jak potřebné informace sdělit a zároveň 
zmenšit objem používaných obalových materiálů. Od-
stranění etiket může vypadat jako malý krok, ale je to 
jeden z několika způsobů, které zkoumáme v souvislosti 
s usnadněním recyklace a minimalizací odpadu a vlivu 
našich obalů na životní prostředí.“

Více na www.packagingherald.cz
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Nezanedbatelnou výhodou automatizace jsou 
snadnější směnnost, tedy možnost rutinního 
třísměnného provozu, vyšší přesnost a omeze-

ní chybovosti i vyšší celkový výkon. Automatizovat lze 
nejlépe u opakujících se zakázek, jež jsou dostatečně 
standardizovány.

Změny	posledních	let
Po pandemii a od začátku války na Ukrajině ubylo 
s povinnými odvody do tamní armády českým firmám 
zahraničních pracovníků. Pandemie rovněž ukázala, 
že problémy mohou nastat i se zaměstnanci českými. 
Nízká nezaměstnanost vede k nedostatku kvalifikova-
né pracovní síly a tlaku na růst mezd. To tendenci firem 

investovat do automatizace dále posílilo, přestože růst 
ceny elektrické energie se projevil i určitým znevýhod-
něním automatizovaných řešení z pohledu celkových 
provozních nákladů oproti lidským pracovníkům. Zá-
roveň si ovšem zmíněná řešení na sebe často vydělají 
i energeticky, jsou-li využita jako prostředek snížení cel-
kové energetické náročnosti provozu. 

Kdo	vede	v	automatizaci	Česka?	
Lídrem v automatizaci jsou tradičně firmy z automobilové 
branže, elektrotechnického a elektronického průmyslu. 
Stále více ale automatizovaná řešení vídáme i ve farma-
ceutickém a potravinářském průmyslu. V loňském roce 
začal roboty využívat například prodejce elektroniky 

Automatizace:	roboty,	
software	i	energetické	
úspory
Do jaké míry je vhodné automatizovat obalový provoz? Tato otázka se stává stále aktuálnější. 
Odpověď na ni závisí na jeho velikosti i výrobní náplni a samozřejmě také na investičních 
možnostech. 

Miroslav Dočkal
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Datart, používající rovněž automatický balicí stroj OPERA 
pro bezvýplňové balení B2C zásilek, nebo online prodej-
ce potravin Rohlík. 

Důležitou roli zde ovšem hraje i objem prodeje: balicí 
linky s investicemi od stovek tisíc po miliony korun mají 
smysl pouze pro e-shopy odbavující tisíce zakázek den-
ně. Zároveň nabídka technologií pro ně roste, a to i na 
českém trhu: například společnost SERVISBAL OBALY 
představila na svých dnech otevřených dveří loni v září 

PriorityPak. Vysokorychlostní automatizovaný balicí sys-
tém pro zabalení plochých produktů do obálek z odol-
ného materiálu pracuje rychlostí až 15 balení za minutu.

Automatizační	prvky	a	roboty
Nový software a automatizované workflow lze v někte-
rých případech zavést i do stávajících strojů a jejich on-
line propojení v linkách. I u samostatných strojů ovšem 
roste počet automatizačních prvků, jako jsou nakla-
dače a vykladače. Roboty jsou v obalovém průmyslu 

fi rst in intralogistics

Ovládněte
materiálový tok
s paletou produktů STILL.

STILL iGo

www.still.cz
cz.still.shop
info@still.cz

STILL ČR spol. s r.o.

ROBOTICKÝ VOZÍK
EXV iGo system

STILL iGo

STILL_iGo_inzerce_210x150.indd   1STILL_iGo_inzerce_210x150.indd   1 25.01.2024   11:09:5225.01.2024   11:09:52

… pokračuje na str. 12

Automatický balicí stroj OPERA nově slouží ve skladu společnosti Datart. Takto představil robotizaci svého skladu online prodejce potravin Rohlík.
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používány stále intenzivněji, tradičně pro paletizaci, ale 
i přímo v procesu balení (picking/packing) a ve skladech. 
V rámci robotizace roste podíl kobotů, tedy bezpečných 
robotů bez ochranných zón, určených pro spoluprá-
ci s člověkem. 

Cloud	a	další	
software
Rozšiřuje se rovněž 
využívání cloudu, tedy 
softwaru a dat umístěných 
nikoliv na serverech uvnitř 
podniku, ale zabezpeče-
ným způsobem na internetu. 
S cloudem jsou ovšem zároveň 
spojena rizika, vyžaduje obvykle 
vyšší míru zabezpečení a odděle-
né zálohování dat. Vývoj samotného 
softwaru směřuje k jeho jednodušší-
mu intuitivnímu ovládání, často i za při-
spění hardwarových pomůcek, jako jsou 
inteligentní rukavice či brýle. 

Další oblastí automatizace jsou objednávkové systémy 
a v poslední době – s posilováním umělé inteligence – 
rovněž chatovací programy pro zákaznickou podporu.

Automatizace	u	obalových	odpadů
Automatizace se prosazuje i u třídicích linek obalových 
odpadů. Software již rozpozná plasty podle tvaru, slo-
žení a dokonce i barev. Poradí si i s odpady v pytlích, 
které roztrhne a na pás směřující do linky volně uloží 
jejich obsah. Samozřejmostí jsou již separátory odpadu 

i drtiče, velké rezervy jsou ovšem v oddělování bioplastů 
či práci s lamináty. 

Intralogistika	a	další	doprava
Výrazný pokrok zaznamenávají dopravní in-

tralogistické systémy: vozíky, zakladače 
a podobně. Pokrok ve vývoji tzv. auto-

nomních automobilů povede zřejmě 
v horizontu 10–20 let k odstranění 

potřeby řidičů i mimo intralogis-
tické trasy, resp. řidič se sta-

ne spíše operátorem, kon-
trolorem či závozníkem. 

Dlouho ovšem zůstane 
značný rozdíl mezi 

jízdami uvnitř EU 
či vyspělých zemí 
vůbec a delšími 

cestami jinam, přejížděním 
vnější hranice EU a dalších hranic, kde 

autonomní auta narazí na své meze. 

Co	říkají	české	analýzy
Na loňském Mezinárodním strojírenském veletrhu 
v Brně, jehož hlavní téma znělo „Průmysl 4.0 a digitál-
ní továrna“, představilo Národní centrum Průmyslu 4.0 
Analýzu českého průmyslu 2023. Podle ní chtěly do 
automatizačních inovací investovat dvě třetiny z dvou 
set dotázaných podniků, a to zejména kvůli úsporám. 
Včetně energetických, jako jsou propojené systémy 
chlazení a vytápění s rekuperací odpadního tepla strojů 
nebo plynule regulovatelné LED osvětlení, automaticky 
se přizpůsobující okolním podmínkám, případně světlo-
vody v uzavřených halách. Více než třetina dotázaných 
již do snížení energetické náročnosti provozu investovat 
začala. Čtvrtina dotázaných rovněž už začala v nějaké 
podobě využívat umělou inteligenci, cenově dostupněj-
ší než jiné digitální či robotické systémy, zejména pro 
analýzu velkého množství dat získaného od zákazníků. 
Limitem pro větší digitalizaci jsou podle průzkumu obavy 
z kybernetické bezpečnosti i nedostatek kvalifikovaných 
pracovníků v tomto oboru. 

A	co	bude	s	lidmi?
Zároveň je stále aktuálnější otázka, co se přesně stane 
se současnými lidskými pracovníky: zda pro ně nová 
ekonomika vytvoří dostatečný počet (dostatečně dobře 
placených) pracovních míst či zda se tak nestane a na 
pořad dne přijdou zatím experimentální řešení, jako je 
nepodmíněný příjem.  

… pokračování ze str. 11

Vizuální upoutávka automatizačního SW Edgefinity od společnosti Cybra



13

Automatizace:	zásadní	trend	
v	intralogistice

HLAVNÍ TÉMA

Automatizace má v logistice své místo. Pomáhá jí dlouhotrvající nedostatek pracovních míst. Investují 
do ní e-shopy, na vzestupu je v intralogistice, kde se stále častěji prosazují například autonomní 
vozíky nebo kolaborativní roboti.

Adriana Weberová

Rozmach automatizace v interní logistice neboli in-
tralogistice potvrzuje společnost STILL ČR. „V in-
tralogistice se jedná o zcela zásadní trend, a to 

vzhledem ke stálému tlaku na snižování nákladů a zrych-
lování skladových operací, zejména v oblasti e-commer-
ce,“ potvrzuje Josef Murgaš, vedoucí oddělení intralo-
gistických řešení a automatizace společnosti STILL ČR. 
Trend přechodu k automatizaci zrychlil během období 
pandemie koronaviru a podporuje ho i současná eko-
nomická krize a s ní spojené vysoké ceny paliv a energií. 

V digitalizaci a automatizaci věří také v brandýské 
továrně Continental Automotive. Dodavatel interiéro-
vé elektroniky pro významné automobilky ji zajišťuje 
například implementací 5G sítě pro komunikaci mezi ro-
boty. Ta slouží pro komunikaci mezi různými zařízeními, 
například autonomními vozidly. Celkem závod plánuje 
připojit v rámci nové sítě od T-Mobile více než tisíc zaří-
zení a senzorů. Signál sítě pokrývající 5 000 m2 výrobní 
plochy zajistí osm přístupových bodů (radio dots) sítě 
5G. Síť lze jednoduše dále rozšiřovat.
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HLAVNÍ TÉMA

Kromě toho lidská práce ve skladech je drahá a zároveň 
méně dostupná než v minulosti. Je všeobecně známo, že 
nasazení automatizace navíc snižuje chybovost. Výsled-
kem je efektivnější a plynulejší provoz skladu, protože 
účetní a skladové operace spojené s napravováním chyb 
jsou nákladné. „Každá, i částečná automatizace skladů 
a výrobních provozů je skvělý způsob, jak rychle zefek-
tivnit a zároveň usnadnit provoz v intralogistice. U nás ve 
společnosti STILL klientům připravíme návrh koncepce 
automatizace, naplánujeme projekt, implementujeme ho 
a po dokončení projektu zajistíme odpovídající servis,“ 
vysvětluje Josef Murgaš.

Ve Stillu nejčastěji firmám pomáhají s automatizací stále 
se opakujících úkonů, například v oblasti příjmu zboží, 
jeho předávání do výroby nebo na expedici hotových 
výrobků. Právě tam je možné využívat AGV vozíky, které 
mohou fungovat ve zcela automatickém režimu nebo 
mohou být na některé operace přepnuty na manuální 
ovládání. „Vychystávání ve větších skladech dokáží vel-
mi zefektivnit poloautomatické vozíky, které zvládnou 
intuitivně následovat obsluhu. Vozík v takovém případě 
při vychystávání nejenže zastaví v ideální pozici k vy-
ložení zboží, ale ušetří i mnohonásobné nastupování 
a vystupování z vozíku, což přináší podstatné zvýšení 
produktivity,“ doporučuje Josef Murgaš.

K efektivnějšímu vychystávání (picking) zboží ve skla-
dech lze také nasadit například roboty vybavené umělou 
inteligencí. Může jít například o dva nové vychystávací 
kolaborativní roboty Mecalux, které využívají technologii 

Simatic Robot Pick AI s 3D viděním od společnosti Sie- 
mens. Díky tomu mohou roboty při vychystávání ve skla-
du vybírat libovolné položky bez ohledu na jejich tvar 
a velikost.

První kobot je naprogramován tak, aby bezpečně sdílel 
pracovní místo s operátory. Druhý pracuje autonomně 
ve vysoce výkonných vychystávacích stanicích. Návrh 
firmy Mecalux je určen pro nepřetržitý provoz, kde je 
prováděno až 1 000 vychystávacích úkonů za hodinu.

„Řešení společnosti Mecalux ukazuje, jak mohou roboty 
řízené umělou inteligencí zrychlit a zefektivnit proces 
vychystávání, který představuje zásadní časovou i ná-
kladovou položku například v logistických centrech,“ 
vysvětluje František Podzimek, vedoucí prodeje divize 
Digital Industries ve společnosti Siemens Česká repub-
lika, a dodává: „Díky řešení Simatic Robot Pick AI je vy-
chystávání pomocí robotů flexibilnější a umožňuje rychlé 
zpracování objektů různých tvarů a velikostí, poradit si 
umí i s různými typy obalů.“ 

Finanční návratnost investic do automatizace se pohy-
buje již okolo pěti let. Z výzkumu Trendy v české logis-
tice 2022, který pro Spolek kompetentních logistiků 
a dodavatelů (SKLAD) provedla agentura IPSOS, vyplý-
vá, že 95 % oslovených firem plánuje do pěti let zavést 
alespoň částečnou automatizaci skladů. V současné 
době řada těchto firem již přistupuje k realizaci projektů. 
Firmy totiž hledají úspory nejen ve spotřebě energií, ale 
také v optimalizaci pohybu zboží a využití lidské síly.
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Když	dospělí	musí	 
a	děti	nesmějí

DESIGN

Diskuse o problematice obalů odolných proti otevření dětmi rezonuje celosvětově už několik desítek 
let a dílčí analýzy a výzkumy dodávají tomuto tématu na závažnosti. Bezpečnost obecně, a ta dětská 
především, je téma jak hrom. 

Magdalena Bambousková

Vše	začalo	už	v	roce	1970
Obaly s dětskou bezpečností zdánlivě nijak významně 
nesouvisí, ale to by byl mylný pohled na věc. Už v roce 
1970 podepsal prezident Nixon v USA tzv. zákon o oba-
lech pro prevenci otrav, známý pod zkratkou PPPA. Ten 
vyžaduje, aby byly určité látky baleny do „speciálních 
obalů“. Zákon PPPA a související předpisy jsou kodifi-
kovány pod značkou 16 CFR, podkapitola E. 

Pojem „speciální obal“ je sám o sobě komplikovaně vy-
světlitelný. V jednoduchosti ho lze definovat jako obal, 
který je navržen a konstruován tak, aby bylo jeho otevře-
ní v přiměřeném časovém úseku značně obtížné pro děti 
mladší pěti let, ale zároveň nebylo jeho použití obtížné 
pro dospělé. Takový obal má v tomto případě, kromě 
svých standardních funkcí, stěžejní úkol, a sice vytvořit 

jakousi bariéru mezi dítětem a baleným nebezpečným 
obsahem. Ale jak to zjistit? Jak prověřit, že zvolený obal 
opravdu poskytne dostatečnou bariéru mezi dítětem 
a obsahem? Je potřeba obal testovat právě těmi, kteří 
ho nesmějí otevřít, tedy dětmi. K takovým účelům slouží 
dnes už mezinárodní normy, které jsou zakotveny v ná-
rodních legislativách jednotlivých zemí světa, čímž se 
jejich dodržování stává závazným. 

Letitou snahou expertů v oblasti obalů je sice vytvoře-
ní takových technických předpisů, které by dokázaly 
dětské testování plně nahradit mechanickým, ale zatím 
se tento nelehký úkol nepodařilo splnit. Norma na me-
chanické testování obalů odolných proti otevření dětmi 
sice existuje, ale pouze jako doplňkový, nikoliv závazný 
technický předpis. 
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Počet	nebezpečných	obalů	klesá
Od chvíle, kdy byly zavedeny obaly odolné proti otevření 
dětmi do běžné praxe, výrazně klesl počet případů ná-
hodného požití potenciálně nebezpečných výrobků dět-
mi mladšími pěti let. Není úplně jednoznačné, zda a do 
jaké míry je to způsobeno používáním těchto obalů a do 
jaké míry jinými faktory, jako je například větší informo-
vanost široké veřejnosti o možných rizicích a nebezpečí. 
Není ale pochyb o tom, že obaly odolné proti otevření 
dětmi k tomuto snížení rozhodně přispěly. V každém pří-
padě je pro bezpečné používání výrobků v domácnosti 
důležité správné označení a informace od výrobce.

Odolné	obaly	mohou	být	uzavíratelné	nebo	
neuzavíratelné
Obaly odolné proti otevření dětmi lze rozdělit do dvou 
kategorií, jak je rovněž stanoveno v evropském nařízení 
CLP 1272/2008, a to na uzavíratelné a neuzavíratelné. 
Obě kategorie obalů podléhají požadavkům a zkušeb-
ním metodám, které jsou stanoveny v technických nor-
mách Evropského výboru pro normalizaci (CEN) a Me-
zinárodní organizace pro normalizaci (ISO). Normy pro 

prověření odolnosti obalu proti otevření dětmi existu-
jí vlastně tři. Ta nejznámější, EN ISO 8317, se věnuje 
obalům opakovaně uzavíratelným, tedy takovým, kde se 
předpokládá, že náplň bude spotřebovávána postupně 
a dítě může přijít do styku s obalem a jeho obsahem po 
celou dobu, dokud se náplň nevyčerpá. 

V praxi to znamená, že se do takových obalů (nejčastěji 
nádoba + uzávěr) balí běžná domácí chemie, různé ne-
bezpečné tekutiny na čištění povrchů či odpadů, ovšem 
v dnešní době už také například alternativní tabákové 
výrobky nebo liquidy do elektronických cigaret. Zmíněná 
norma je hojně využívána již řadu let a z praxe zkušebny 
CIMTO víme, že opakovaně uzavíratelné obaly jsou nej-
častějším typem, který se testuje na dětskou odolnost. 
Testování takových obalů stojí na dvou typech zkoušek, 
přičemž obě musí být úspěšné, ale každá z nich praktic-
ky s opačným výsledkem. 

Děti	vám	při	testování	musí	důvěřovat
Dětský test, který se provádí na panelu dětí ve věko-
vém rozmezí 42 až 51 měsíců věku, je rozdělen na 
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pětiminutový test před předvedením, kdy se dítě pokou-
ší během pěti minut dostat k obsahu v testovaném bale-
ní, a na pětiminutový test po předvedení. Ten následuje 
poté, co dohlížitel (proškolený personál mateřských škol) 
dětem bez jakékoliv slovní instrukce či popisu předvede, 
že obal je skutečně možné otevřít. Testování s dětmi je 
postaveno na získání jejich důvěry ve skutečnost, že jim 
dáváte zkoušet něco, co opravdu funguje. Pokud by děti 
neměly možnost vidět, že lze nádobu a uzávěr běžným 
způsobem oddělit, ztrácely by o testování zájem a měly 
by pocit, že jsou ošizeny. Test s dětmi je úspěšný tehdy, 
pokud alespoň 85 % dětí ze zkušebního panelu není 
schopno obal otevřít v prvních pěti minutách a alespoň 
80 % dětí není schopno obal otevřít v pěti minutách ná-
sledujících po předvedení. 

Testováni	jsou	i	dospělí	ve	věkovém	rozmezí	50	až	
70	let
U normy pro opakovaně uzavíratelné obaly ovšem násle-
duje ještě další test, a sice s dospělými ve věkovém roz-
mezí 50 až 70 let věku. Rozložení stohlavého panelu na 
muže a ženy je pevně stanoveno normou. Zde naopak 
musí být alespoň 90 % dospělých schopno nejen otevřít, 
ale také opětovně zavřít obal ve stanoveném čase. Díky 
těmto postupům a množství osob, dětí i dospělých, které 
se musí testu zúčastnit, patří zkoušení obalů odolných 
vůči otevření dětmi mezi nejnáročnější testování vůbec.

Obaly	opakovaně	neuzavíratelné	nabízejí	prostor	pro	
inovace
V dnešní době zaznamenáváme ovšem rozmach také 
druhé kategorie obalů odolných proti otevření dětmi, 
a sice obalů opakovaně neuzavíratelných. Ty nabíze-
jí významný prostor pro inovace a mohou mít širokou 
škálu provedení. Dělíme je na další dvě podkatego-
rie. První z nich jsou opakovaně neuzavíratelné obaly 
pro farmaceutické výrobky, kam spadají vybraná léči-
va a obal má nejčastěji podobu klasického blistru. Je-
jich testování podléhá normě EN ISO 14375. Týká se 
zejména již zmíněných blistrových obalů, tubusových 
(nebo též tyčinkových) obalů nebo sáčků s granulátem. 
Stejně jako v normě pro opakovaně uzavíratelné obaly 

i zde je nutné prokázat, že určité procento dětí ve věku 
42 až 51 měsíců věku nedokáže obal otevřít, a že na-
opak určité procento dospělých ve věku 50 až 70 let 
obal otevře zcela bez potíží. Vzhledem k tomu, že se 
ke zkoušce v souladu s uvedenou normou nepoužívají 
žádné pomocné nástroje, v praxi je situace dospělých 
o něco jednodušší, protože mohou na otevření obalu 
v běžném životě použít například nůžky nebo nůž. Při 
zkoušce si ovšem musí vystačit pouze s vlastním tělem, 
respektive rukama. 

Druhou podkategorii obalů odolných proti otevření dět-
mi tvoří opakovaně neuzavíratelné obaly pro jiné než 
farmaceutické výrobky. Zde hovoříme například o bli-
strovém balení knoflíkových baterií nebo chemických 
látek v pevném skupenství z oblasti agrochemie či hnojiv 
stejně tak jako z řady chemických výrobků pro sanitaci 
nebo čištění. Tato podkategorie opakovaně neuzavíra-
telných obalů odolných proti otevření dětmi se řídí dříve 
pouze evropskou a dnes již mezinárodní normou EN ISO 
28862. Spadá sem opravdu nepřeberné množství typů 
a tvarů obalů, ale i na jejich výrobu použitých materiálů. 
Setkáváme se s obaly jednorázovými, jejichž obsah se 
používá při jedné aplikaci (jedna dávka, jedna jednotka), 
uzavřenými sáčky nebo s obaly kombinovanými z růz-
ných materiálů, jako je například lepenková podložka 
a skořepina z pevné fólie u klasických blistrů. Metoda 
testování dětí je stejná jako u obou výše jmenovaných 
norem na obaly odolné proti otevření dětmi, nicméně 
jednu odlišnost nalezneme. U zkušební metody v sou-
ladu s normou EN ISO 28862 není povinná zkouška 
dospělými. 

Testovat	mohou	pouze	zkušební	laboratoře
Prověření odolnosti obalu proti otevření dětmi může 
v souladu s platnou legislativou, a to nejen národní, 
ale evropskou a vlastně celosvětovou, provádět pou-
ze zkušební laboratoř, která má tyto metody testování 
akreditovány v souladu s EN ISO/IEC 17025, a je tak 
držitelem oprávnění ověřovat shodu s technickými po-
žadavky uvedenými v citovaných normách. CIMTO má 
akreditovány všechny tři zmíněné normy a testování 
obalů odolných proti otevření dětmi se věnuje již řadu 
let. Jde o oblast zkušebnictví, která se díky rostoucím 
legislativním nárokům a stále se zvyšujícímu množství 
balených látek spadajících do kategorie nebezpečných 
nesmírně rozmáhá. Zároveň se objevují neustále nové 
typy obalů a balení, vyráběné z kvalitních a ekologicky 
šetrných materiálů, které však svoji ochrannou funkci 
bezezbytku plní. 

Opakovaně uzavíratelné obaly jsou 
nejčastějším typem, který se testuje 

na dětskou odolnost.
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Prémiové a dárkové produkty jsou často k neroze-
znání. Exkluzivní řady svých sektů v dárkovém ba-
lení pravidelně představuje například společnost 

BOHEMIA SEKT. Jednou z nich je dárkové balení Bohe-
mia Sekt Ice a Ice PINK!

Pro produktovou řadu Bohemia Sekt Ice PINK! jsou cha-
rakteristickou cílovou skupinou ženy a neméně typic-
kou spotřební příležitostí je letní party. „Odtud byl už jen 
krůček k myšlence, že party pack šesti malých lahviček 
PINK! by měl mít podobu nezbytného dámského módní-
ho doplňku – kabelky ve stylu Bohemia Sekt Ice PINK!,“ 
vysvětluje Alice Králová, PR manažerka oblíbeného vý-
robce sektů.

Dárková balení v podobě dámské kabelky vyrobená 
z kvalitní lepenky na sobě nesou řadu zušlechťujících 
efektů. „Byla využita horká ražba s použitím holografic-
ké fólie, která evokuje ledové krystaly. Jako doplňková 

posloužila studená ražba s barevným přetiskem pro zla-
té prvky v logu Bohemia Sekt, stejně tak i pro výrazný 
růžový deskriptor v názvu produktu PINK!,“ popisuje ba-
lení Alice Králová.

Dále aplikovaný 
parciální lesklý 
UV lak podtrhu-
je siluetu stojí-
cích lahví s vínem 
a k němu druhý 
matný lak s hap-
tickým efektem 
(tzv. skin efekt), 
na kterém neulpí-
vají otisky prstů při 
manipulaci s ba-
lením. Na víku je 
v zabarvené ploše 

Prémiové	a	dárkové	jedno	je
Balení prémiových a dárkových výrobků by mělo být šik, což znamená, že musí být elegantní, 
vkusné, jedinečné, a hlavně by mělo upoutat pozornost. Jejich hlavní rolí je podtrhnutí exkluzivity 
produktu. Jak se to daří v praxi, se brzy dozvíte.

Adriana Weberová
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logo Ice PINK provedeno pouze dvěma zmíněnými laky, 
a navíc podpořeno reliéfní ražbou (embossingem). Za 
designem obalu stojí agentura Fiala & Šebek – Vi-
sual Communications.

Exkluzivní design je velmi často typický pro limi-
tované edice, které pro mnohé představují ideální 
dárek. Jednou z nich je limitka vodky značky B42V 
oslavující magické číslo 42.

Limitovaná edice B42V OUTLAW si pohrává s čís-
lem 42 a inspiruje se slavným románem Douglase 
Adamse Stopařův průvodce po galaxii. Britský 
spisovatel uvádí v románu číslo 42 jako odpo-
věď na základní otázku života, vesmíru a vů-
bec. V Palírně U Zeleného stromu tak vznikla 
pod rukama designéra Martina Zouhara pěti-
ce etiket s výroky „42 je proti“, „42 je trochu 
moc“, „42 je tajný kód“, „Jsem Čech, zavolej 
mi +42…“, „42 je ideál“.

Další výrobce alkoholických nápojů, STOCK 
Plzeň-Božkov, zase představil novou českou 
ručně vyráběnou whisky s originálním názvem 
Prádlo, se kterou jste se již mohli seznámit na 
straně 8. Design etikety a lahve vytvořilo brit-
ské Studio Minerva.

Úkolem bylo najít cestu pro vzácnou whisky 
a vytvořit značku, která bude zajímavá pro 
„whisky aficionados“ neboli fanoušky whis-
ky nejen v Česku, ale po celém světě. Znač-
ka propojuje lokálnost, jedinečnost výroby 
české whisky a řemeslnost. To ve svém ná-
vrhu nejlépe propojilo Studio Minerva a za-
řadilo ji do kategorie „new world whiskies“ 

s lokálností odkazující jak na český původ, tak přímo na 
palírnu v Prádle.

Tvar etikety i lahve odkazuje na sedlovou střechu 
v destilérce. Vedle loga je dominantní stáří whis-
ky, na kterém si v destilérce zakládají. Najdete 
zde i rok destilace, číslo lahve a podpis master 
distilerky Kristiny Demelové. Etiketa je vyrobena 
z craftového strukturovaného papíru a vytisknuta 
v tiskárně na Slovensku.

U destilátů ještě zůstaneme. Prémiovým de-
signem hrají etikety produktů rodinného li-

hovaru Žufánek. Za nedávným redesignem 
klíčové produktové řady ovocných destilátů 
a likérů stojí kreativní agentura Little Greta. 
„Zadáním byl redesign hlavní produktové 
řady při dodržení stěžejního prvku – signi-
fikantního písmene produktu. Výstupy pak 
měly fungovat na dvou velikostních ambalá-
žích a měl na ně navazovat koncept klíčových 
vizuálů i dalších výstupů (např. videí a postů 
na sociální sítě). Klíčové indicie byly: návaz-
nost, jednoduchost, čistota a moderní styl,“ 
prozrazuje Tomáš Nedvěd, creative director 
agentury. „Nový design si udržel minimalis-
mus a dominantu v podobě signifikantního 
písmene, získal však větší ladnost a osobitost. 
Inspirací byly organické tvary surovin, ze kte-
rých se produkty destilují,“ popisuje výsledný 
vzhled etikety její autor art director Radoslav 
Dostál.

První produkty s novým designem se začaly 
objevovat v říjnu 2023. Následně se rede-
sign promítne postupně do celé řady. 

ddem
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Také v agentuře Little Greta vnímají, že zákazníci ve 
svých zadáních velmi často skloňují slovo minima-
lismus. „Snaží se obalem se zákazníky komuniko-

vat přímočařeji, ve zkratkách – jak vizuálně, tak textově. 
Souvisí to i s tím, že informací, které klientům připadají 
relevantní pro rozhodování zákazníka o výběru a koupi, 
je často (nesmyslně) mnoho,“ myslí si Tomáš Nedvěd, 
creative director, partner společnosti Little Greta. 

Jedním z častých prvků minimalismu je podle Tomáše 
Nedvěda výběr vhodného fontu pro texty. „Excentrická 
typografie je správný směr. Nicméně narážíme často na 
neochotu klientů takovou typografii zaplatit (ať už se jed-
ná například o autorský hand-writting z dílny agentury, 
nebo o licence na již vytvořené fonty od třetích stran). 
Nejspíše se do toho promítá současná globální situace, 
kdy firmy často hledají úspory.“

Dalším trendem, který v Little Greta vnímají, je „craft“, 
jakýsi pocit handmade designu. Za poslední roky šlo 
o jeden z nejčastějších atributů klientských briefů. 

Zapomenout nesmíme na poptávku po udržitelných 
obalech. Tvorbě agentury jsme se rovněž věnovali na 
stránkách 18 a 19.

Na již zmíněný minimalismus upozornila v prosincovém 
vydání rovněž slovenská společnost Pergamen pro-
střednictvím etikety pro vinařství Brigant. Kromě vinět 
na víno umí ale také etikety na tvrdší alkohol.

Pro rumy nové značky Piquero využila i na dotyk příjem-
nou texturu papíru doplněnou reliéfním logem a texturo-
vanou ilustrací specifického ptáka s výraznýma červený-
ma, respektive modrýma nohama.

Zmíněný trend lokálnosti se odrazil v designu nové znač-
ky řemeslného ginu Toison malé likérky v lázeňském 
městě Trenčianske Teplice. Legenda říká, že léčivé pra-
meny objevil pastýř, když hledal svou zatoulanou oveč-
ku. Proto je ovečka v erbu města a rovněž jádrem moti-
vu značky a obalu. Inspirací pro elipsovitý kónický tvar 
lahve s krátkým hrdlem byl ovčí zvon. Povrch čirého skla 

Povedený	design	nemusí	být	
nutně	trendy

Již v prosincovém vydání magazínu Packaging Herald jsme se věnovali obalovým trendům. Zmíněny 
byly opět minimalismus, udržitelnost a například lokálnost. Není však nutné držet se moderních 
směrů za každou cenu, mnohdy se vyplatí jít vlastní cestou.

Adriana Weberová
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zdobí po celém obvodu husté reliéfní kudrlinky, které 
připomínají ovčí vlnu. Vlnky v symbolu ovečky na hliníko-
vém uzávěru propojují léčivou vodu a ovečku z legendy.

K lázním patří také oplatky. A i ty mohou zaujmout gra-
fickým designem. Lázeňské oplatky Trenčianske Teplice 
evokují nostalgický návrat do 19. století. Předlohou byly 
dobové fotografie lázeňského města. Dekorace na obalu 
vyjadřuje tradiční kulatý tvar oplatek, texty odkazují na 
jejich původ, rukodělnou výrobu a jednotlivé příchutě. 
Přestože obal odkazuje na historii, nepůsobí „zastarale“ 
či „archivně“. Využity byly svěží barvy korespondující 
s danou příchutí. To vše podtrhují motivy na zadní straně 
obalu znázorňující památky města a lázeňské domy.

Na Slovensku ještě částečně zůstaneme. Tendenci 
k trendovosti spatřují v agentuře MAISON D’IDÉE Prague 
spíše u malých a nově vznikajících značek. „Samozřejmě 
určitá trendovost v designu je přítomna, některé věci 
prostě vypadají ,jako z tohoto století‘, a to je v pořádku,“ 
myslí si Martin Kušpál, creative director agentury MAI-
SON D’IDÉE Prague. 

Zajímavé je, že vidí velký rozdíl mezi myšlením brand 
manažerů v České republice a na Slovensku. „Vzhledem 
k tomu, že působíme na obou trzích s přibližně stejným 
zastoupením, máme mnoho příležitostí porovnat jejich 
chování,“ doplňuje Martin Kušpál.

V České republice je podle něho přístup mnohem opa-
trnější. Změny jsou postupné a většinou staví na tom, co 
funguje. Slováci zase více experimentují, nebojí se risko-
vat s odvážnějším designem, který může značku během 
jedné prodejní sezony posunout z outsidera na lídra. 

V otázce trendů jsou v MAISON D’IDÉE opatrní a klien-
tům radí, aby šli vlastní cestou a drželi se jí. Klienti jsou 

podle Martina Kušpála vděční za to, že nemusí každé tři 
roky provádět redesign. Na-
příklad v roce 2015 navrhla 
agentura obal pro slovenský 
sýr Rajo Cottage a dodnes 
ho považují za nejsilnější ná-
vrh – tehdy šli do výrazných 
barev bez vyobrazení sa-
motného produktu, což od 
té doby nikdo nezopakoval.

Na podobný přístup vsa-
dili u rebrandingu čes-
ké značky Bivoj. Volba 
výrazné modré barvy 
aplikované na celou pro-
duktovou řadu salámů 
se vedle ilustrace znaku 
Bivoje vyplatila. Klient 
z jeho umístění ve vel-
kých řetězcích těží do-
dnes.

Nedávno také realizovali vstup tradiční rakouské značky 
alpské kuchyňské soli Bad Ischler na místní trh. „V rám-
ci procesu lokalizace jsme navrhli korekce jednotlivých 
vizuálních prvků. Náš rakouský klient byl nakloněný 
celkové aktualizaci ilustrovaného obalu i zvýrazně-
ní a potlačení některých vybraných elementů,“ uvádí 
Martin Kušpál a dodává: „Následně jsme ve spolupráci 
s agenturou IPSOS navržený design testovali, kde uspěl, 
a předčil očekávání klienta.“

Český a slovenský trh mají svá specifika
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Evropská společnost Copernicus Climate Change 
Service ve své listopadové zprávě předpovídá, že 
rok 2023 bude nejteplejším kalendářním rokem 

v historii Země. V říjnu bylo dosaženo nejvyšší průměrné 
teploty za posledních 125 000 let – o 1,32 °C a více než 
v předindustriální době, především vlivem vysokých ex-
halací skleníkových plynů. Podle její novější zprávy bylo 
ve dnech 17. a 18. listopadu dosaženo rekordních růstů 
denních teplot proti předprůmyslovému období 1850 
až 1900 – růst o 2,07, resp. 2,06 stupně Celsia. Teploty 

vody ve Středozemním moři byly o 5–6 stupňů Celsia 
nad obvyklou úrovní. Při odtávání ledovců se uvolňuje 
metan, který je mnohonásobně horším skleníkovým ply-
nem než CO2.

Analýzy vědců z Climate Central z dat ze 175 zemí a 920 
velkých měst ukazují, že za posledních dvanáct měsíců 
došlo k průměrnému oteplení o 1,3 stupně Celsia. Až 
90 % lidí (7,3 miliardy) bylo alespoň 10 dní velmi silně 
ovlivněných změnou klimatu, způsobenou člověkem. 

Udržitelné	plastové	obaly	
v	centru	pozornosti
Od článku „OSN podporuje oběhové hospodářství s plasty“ publikovaného v říjnovém vydání 
magazínu Packaging Herald uplynula krátká, avšak z pohledu udržitelnosti plastů dynamická 
doba. Značná pozornost byla věnována problematice oteplování planety v důsledku zvyšujících se 
koncentrací skleníkových plynů.

František Vörös
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Změna klimatu se dotkla každé země, avšak nejméně 
rozvinuté země a malé ostrovní státy byly vystaveny 
vyšším teplotám.

Hospodářské ztráty způsobené změnou klimatu se ve 
světě za poslední tři desetiletí zvýšily o 250 %. Přírodní 
katastrofy za stejné období vedly k 3,6násobnému růstu 
pojištěných škod a dvojnásobnému růstu nepojištěných 
škod.

OSN varuje, že dosavadní opatření v oblasti ochrany 
klimatu jsou stále nedostatečná. Cíle přislíbené v sou-
časnosti by vedly do roku 2030 ke snížení emisí sklení-
kových plynů o 2 % proti roku 2019. Pro dosažení cílů 
195 zemí OSN by měl pokles činit 43 %. 

Na 13. ročníku kongresu o extrémním počasí konaném 
koncem září v Hamburku vědci uvedli, že cíl Pařížské 
klimatické dohody omezit globální oteplování do roku 
2050 na 1,5 stupně Celsia fakticky selhal. Velká část 
klimatických změn bude pokračovat bez kontroly, což 
znamená, že masivním změnám na planetě již nelze za-
bránit a úsilí a investice budou muset směrovat k udržení 
oteplení pod dva stupně Celsia.

Mezinárodní energetická agentura (EIA) zveřejnila kon-
cem října výroční zprávu o světovém energetickém 
výhledu do roku 2050. Konstatuje, že energetická 
transformace v některých oblastech postupuje, avšak 
k dosažení cílů je toto tempo nedostatečné. Letos se 
zvýší kapacity obnovitelné energie o 500 GW a každé 
páté nově prodané auto bude elektrické, avšak do roku 
2050 by se měl podíl solární a větrné energie na celkové 
spotřebě zvýšit na 54–72 %.

Na summitu COP 28 ve dnech 30. listopadu až 12. pro-
since byly v Dubaji vytyčeny nové, efektivnější plány.

Rada EU přijala koncem července nová pravidla pro sní-
žení konečné spotřeby energií o 11,7 % do roku 2030. 
Směrnice EP a Rady o energetické účinnosti a o změ-
ně nařízení 2023/955 řeší zvyšování účinnosti na trhu 
s energiemi od výroby, přepravy a skladování až po vy-
užívání. Cílem je snížení emisí skleníkových plynů do 
roku 2030 o 55 % proti úrovni roku 1990.

Studie ILO poukazuje na to, že odchod od výroby fo-
silní energie k obnovitelným zdrojům by mohl v EU vy-
tvořit do konce dekády 5,1 mil. nových kvalifikovaných 
pracovních míst při zániku 1,1 milionu míst z dřívějších 

postupů. Kromě dekarbonizace se musí vzdělávací sys-
tém vypořádat s digitální transformací a s ní spojenou 
umělou inteligencí.

Začátkem června 2022 se členské státy OSN dohod-
ly v Paříži na vypracování dohody o plastech, která se 
projednávala ve dnech 11.–19. 11. v Nairobi. Cílem je 
skoncovat do roku 2040 se znečišťováním životního pro-
středí plastovým odpadem. Ministerstvo životního pro-
středí hodnotí jednání jako „krok ke konci znečišťování 
planety“, Carlos Mureithi z agentury AP naopak uvádí: 
„Týdenní vyjednávání o přelomové smlouvě o ukončení 
plastového znečištění se uzavřela, poznamenána nesho-
dami.“ Odcházející předseda Mezinárodního vyjednáva-
cího výboru Gustavo Meza-Cuaddra Velásquez sdělil, že 
stále existuje mnoho otevřených otázek a stále je třeba 
hodně úsilí pro překonání rozdílů a vytvoření technické 
základny pro finální jednání. Čtvrté z pěti plánovaných 
kol jednání je plánováno na duben 2024 v Ottawě.

Evropské plastikářské asociace zdůrazňují nutnost za-
kotvit v dohodě omezené používání fosilních zdrojů 
pro výrobu plastů a jejich náhradu recykláty. Podporují 
opatření ke zlepšení sběru, třídění a recyklaci odpad-
ních plastů, omezení zbytečných aplikací plastů, včetně 
jednorázových. Kromě mechanických technologií recyk-
lací plastových odpadů podporují chemické recyklace, 
včetně pyrolýzy, a procesy zachycování a využití uhlí-
ku – CCU. Chemické recyklace umožňují recyklaci uhlíku 
ze směsných plastových toků, které se obtížně oddělují 
a třídí a jsou nevhodné nebo obtížně recyklovatelné me-
chanickými postupy. Zpochybňování, eventuálně zákazy 
aplikace plastů se všemi jejich výhodami i přínosy pro 

Svět vyprodukuje ročně více než 
430 milionů tun plastů.
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udržitelnost a ochranu klimatu je špatný směr. Důleži-
tější jsou aktivity v předcházení vzniku odpadů, výroba 
plastů z nefosilních zdrojů a další rozvoj recyklačních 
technologií.

V současné Evropě je 19,5 % všech plastů vyrobeno 
z cirkulárních surovin. Je to nejvíce ze všech světových 
uskupení – světový průměr je 9,6 %. Sdružení více než 
100 plastikářských a chemických společností v rámci 
asociace Plastics Europe přijalo cílový úkol – do roku 
2050 nahradit 65 % fosilních zdrojů ve výrobě plastů 
cirkulárními surovinami, investiční náklady na dosažení 
tohoto cíle se odhadují na 235 miliard eur.

Obalové aplikace se na veškeré spotřebě plastů podílejí 
40 %. Podle studie německé společnosti pro výzkum 
trhů (GVM) nelze podporovat náhrady plastových obalů 
alternativními materiály, neboť takováto náhrada 10 % 
plastových obalů alternativními materiály by způsobila 
deseti- až čtrnáctiprocentní růst emisí skleníkových ply-
nů. Jenom v Německu by došlo ke zvýšení skleníkových 
plynů o 1–1,5 milionu tun ročně.

Náhrady plastových obalů lze realizovat materiálově 
neutrálními a vědecky podloženými řešeními. Například 
nová obalová koalice Natural Progress Group vyzývá 
OSN k uznání přírodních polymerních materiálů, jako 
jsou vybrané rostliny či mořské řasy, jako alternativní 

řešení zejména pro jednorázové aplikace. Požaduje jas-
nou definici a kritéria pro cirkularitu.

EU v současnosti produkuje větší množství plastových 
odpadů, než dokáží instalované recyklační kapacity 
zvládnout. Konkrétně v roce 2022 byl vyvezen plastový 
odpad v množství více než milion tun, přičemž více než 
polovina skončila v zemích s nižšími příjmy, jako jsou 
Malajsie, Indonésie a Thajsko. Třetina skončila v Turec-
ku, zbytek v zemích EU. Některá hnutí a koalice požadují 
zákaz vývozu plastového odpadu z EU. Evropský parla-
ment a Rada dosáhly v druhé polovině listopadu dohody 
o omezení vývozu plastových odpadů do zemí mimo 
OECD s tím, že k úplnému zákazu dojde po 1,5 roku po 
vstupu nařízení v platnost. 

Svět vyprodukuje ročně více než 430 milionů tun plas-
tů, přičemž dvě třetiny plastových výrobků se brzy po 
použití stávají odpady a mohou se dostávat do lidského 
potravinového řetězce. Podle Organizace pro hospodář-
skou spolupráci se očekává, že se celosvětový plastový 
odpad do roku 2060 ztrojnásobí, přičemž většina plastů 
se stále vyrábí z fosilních chemikálií, které mohou přispí-
vat ke zvýšení exhalací skleníkových plynů. 

Celosvětový plastový odpad se do 
roku 2060 ztrojnásobí!
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Obal se zpáteční jízdenkou 
Společnosti DS Smith a Schneider Electric, globální lídři ve svých odvětvích, mají za sebou úspěšný rok. Mimo jiné i díky 
inovativnímu oběhovému řešení, které DS Smith pro Schneider Electric připravilo a bylo představeno i na loňském kongresu 
Obalko. Jedním z hlavních cílů společného projektu bylo nalezení udržitelného a nákladově efektivního řešení, které umožní 
opakované využití obalu v oběhu mezi společností Schneider Electric a jejími dodavateli. Výsledkem spolupráce je nový 
obalový koncept, který propojuje efektivitu, udržitelnost a návratnost a představuje vzor pro průmyslovou transformaci.

Kontakt
Lukáš Procházka 
Cluster Marketing  
and Communications Manager 
724 941 905 
lukas.prochazka@dssmith.com 
www.dssmith.com

Oběhový obal od DS Smith pro Schneider Electric nejen 
minimalizuje odpad a snižuje environmentální dopad, 
ale také aktivně přispívá k omezení emisí skleníkových 

plynů. Opakované využívání stejného balení totiž snižuje potře-
bu neustálé výroby nových obalů, což přináší značné výhody 
pro životní prostředí a zároveň podporuje efektivní využívání 
materiálů.

Ekonomický rozměr oběhových obalů spočívá v jejich dlouhodo-
bé návratnosti investic. Snížením nákladů spojených s výrobou 
nových obalů a zvýšením efektivity logistických procesů vytváří 
tato inovace ekonomicky silný a udržitelný model.

Roční úspora 190 tun papíru a 56 000 kusů obalů!
Výsledky spolupráce jsou ohromující. Každoročně bylo dosaže-
no úspory 190 tun papíru a zároveň došlo k ušetření více než 
56 000 obalů, což přispělo k vytvoření efektivnějšího modelu 
pro přepravu komponent. Tímto ekologickým krokem se nejen 
dosáhlo úspor, ale také se snížila stopa uhlíku na cestě zpět 
k dodavatelům.

DS Smith vyvinula pro Schneider Electric balicí set. Kombinuje 
jednotné rozměry s variabilní výškou a víkem, čímž umožňu-
je použití na oba rozměry. Zároveň tak minimalizuje spotřebu 
materiálů a zajišťuje robustní obal pro komponenty dodavatelů.

Nejde však jen o nový de-
sign balení. Obal totiž navíc 
umožňuje systematicky měřit 
udržitelnost pomocí speciál-
ní tabulky umístěné na jeho 
povrchu. Nabízí jednoduchou 
možnost zaznamenávání po-
čtu cest obalů mezi dodava-
teli a odběratelem. Inovace 
nejen podporuje efektivní 
využívání materiálů, ale také 
poskytuje konkrétní vizuální 
indikátor udržitelnosti přímo 
na obalu.

Spolupráce mezi DS Smith a Schneider Electric přesahuje rámec 
byznysu. Představuje spojení dvou firem, které sdílejí hluboký 
zájem o udržitelnost a inovace. Společný inovativní koncept oba-
lů je inspirací, jak kombinovat efektivitu a udržitelnost v obalo-
vém průmyslu. Tato inovace má potenciál posunout celé obalové 
odvětví směrem k udržitelnějším zítřkům, kde jde udržitelnost 
a inovace ruku v ruce.

O společnosti DS Smith
Společnost DS Smith je jedním z předních světových dodavatelů 
udržitelných lepenkových obalů a působí i v oblasti recyklace 
a výroby papíru. S více než 80 lety zkušeností si v průběhu let 
vybudovala pověst spolehlivé a technologicky vyspělé firmy. 
Působí ve více než 30 zemích a má přes 30 000 zaměstnanců. 
Naše vize „Být předním dodavatelem udržitelných obalových 
řešení“ se ukázala jako velmi užitečná a společnost je díky svým 
dovednostem a znalostem schopna poskytovat strategickou 
podporu v celém dodavatelském cyklu obalů.
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Zelenou logistiku si vzala za své naše největší au-
tomobilka, Škoda Auto. „Logistika Škody Auto se 
věnuje udržitelnosti dlouhodobě, není to módní 

vlna posledních let,“ zdůrazňuje mluvčí a PR manažer 
automobilky Pavel Jína. V environmentální oblasti se vě-
nují efektivnímu využívání zdrojů a snižování logistických 
emisí. Zároveň vidí jako důležitou součást práce vzdělá-
vání logistiků v „zelených“ tématech. „V neposlední řadě 
přednášíme na vysokých školách o zelené logistice a se-
znamujeme studenty s našimi best practice,“ doplňuje 
Pavel Jína.

Udržitelné	obaly	hrají	ve	Škodovce	důležitou	roli
V praxi se automobilka zaměřuje na efektivní využí-
vání zdrojů – to znamená neplýtvat materiálem, který 
má k dispozici. Řídí se strategií 3R: Reduce – Reuse 
– Recycle. „Používáme vratné obaly, minimalizujeme 
obalový materiál a hledáme uplatnění pro materiál 
z dodavatelských balení. V rámci vývoje vlastních oba-
lů upřednostňujeme jednodruhové materiály, materiály 
s obsahem recyklátu a snadno oddělitelné části palet, 
což umožňuje efektivnější recyklaci,“ vyjmenovává pří-
klady Pavel Jína.

Green	logistika	 
není	jen	teorie
Zelenou logistiku uvádí do praxe většina logistických firem. Snahou je například důraz na kvalitní 
plánování tras a minimalizaci ujetých prázdných kilometrů. Trendy je maximální využití železnice, 
elektrokola nebo elektroauta a pohony na CNG či LPG. Ke green logistice patří také udržitelné obaly.

Adriana Weberová
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V CELÉ ČR JE K DISPOZICI VÍCE NEŽ 829 TISÍC BAREVNÝCH NÁDOB 

NA SEPAROVANÝ ODPAD A 75 % OBYVATEL ČR DO NICH PRAVIDELNĚ SVÉ ODPADY TŘÍDÍ. 

DO PROCESU ÚPRAVY PRO RECYKLACI NEBO ENERGETICKÉ VYUŽITÍ 

SE TAK PODAŘILO V ROCE 2022 PŘEDAT 81 % JEDNOCESTNÝCH OBALŮ.
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V roce 2024 plánují další úspory obalových materiálů 
v dodavatelských baleních. „Z pohledu materiálů se 
chceme zabývat recyklovatelností obalů a také navyšo-
váním podílu recyklátu v obalech,“ slibuje Pavel Jína.

Bez	snižování	logistických	emisí	to	nejde
Aktuální je také snižování uhlíkové stopy. Cílem je zvyšo-
vat podíl přepravy s využitím alternativních paliv, ale také 
přechod na železniční přepravu. Například při expedici 
FBU vozidel (fully built up – vozy, které jsou exportované 
vcelku tak, jak byly vyrobeny v České republice) k zákaz-
níkům tvoří podíl železnice 45 %. Transport bateriových 
modulů z Německa je od roku 2023 pro sériovou výrobu 
zajišťován dokonce ze 100 % po železnici. Smluvní part-
neři pro transporty zase využívají při přepravách materiá-
lu jako pohon LNG nebo CNG. Dalším opatřením je na-
sazování nadrozměrných souprav v pozemní přepravě, 
pomocí kterých se snižuje počet kamionů potřebných 
pro transport daného objemu materiálu.

V loňském roce spustila Škoda Auto rovněž webový portál 
microsite, na němž jsou shromážděny komplexní informace 
o četných iniciativách automobilky v oblasti udržitelnosti.

Ani	v	LKW	WALTER	nejsou	témata	udržitelnosti	jen	
módními	hesly
Udržitelnost mají ve svém DNA naši jižní sousedé. Pří-
kladem jde rakouská společnost LKW WALTER působící 
po celé Evropě, ale také ve Střední Asii, na Středním 
východě a v severní Africe. „Jako prémiový poskytova-
tel full truck loads (FTL) inspirujeme jak naše koncerno-
vé, tak malé a středně velké obchodní partnery nejen 
přepravní kvalitou, ale aktivně přispíváme k ochraně 
životního prostředí,“ tvrdí Jiří Štibrocha, area sales ma-
nager společnosti. Vedle silničního proto poskytuje také 

železniční a lodní short-sea spojení. „Kromě toho jsme 
poskytovatelem intermodální dopravy v Evropě. S více 
než 300 odjezdy na 250 železničních a short-sea tra-
sách intenzivně pracujeme na tom, abychom co nejlépe 
propojili různé druhy dopravy – kamiony, vlaky a lodě,“ 
vysvětluje Jiří Štibrocha.

Ve spolupráci s obchodními partnery také intenzivně 
usilují o maximální vytíženost dopravních prostředků 
v obou směrech. Snahou je dále dokonalá koordinace 
tras na krátké vzdálenosti v kombinaci se stand-by návě-
sy. „V LKW WALTER jsou témata udržitelnosti hodnotami, 
kterými již žijeme celá desetiletí,“ říká Jiří Štibrocha. Důka-
zem je iniciativa Zelená doprava. Spočívá například v pře-
vedení více než třetiny silniční dopravy na kombinovanou 
dopravu, což významně přispívá ke snižování emisí. „Díky 
celoevropským železničním a short-sea trasám a inteli-
gentnímu plánování dopravy průběžně posilujeme naši 
společenskou odpovědnost a pracujeme na tom, aby se 
povědomí o udržitelných dodavatelsko-odběratelských 
přepravních řetězcích neustále zvyšovalo,“ podotýká Jiří 
Štibrocha a zároveň dodává: „V rámci intermodálních ak-
tivit v Evropě vyvíjíme v LKW WALTER téměř každých šest 
měsíců nové projekty. Jednak jde o nové trasy a na druhé 
straně o posílení frekvence stávajících spojů. “

I	menšími	změnami	můžeme	prospět	našemu	prostředí
Udržitelná logistika není prázdné slovo ani pro společ-
nost LogEx Logistics. „Uvědomujeme si společenskou 
důležitost tématu zelené logistiky a myslím si, že právě 
u slova uvědomění zelená logistika začíná,“ zamýšlí se 
nad ní strategický ředitel Marek Botka a pokračuje: „Kaž- 
dý by si měl uvědomit z dlouhodobého hlediska, že pro-
stor, ve kterém žijeme, nemá nekonečné parametry.“ 
Proto je podle něho třeba pracovat na menších i větších 
krocích, které se zasadí o omezení poškozování životní-
ho prostředí. „Ne každá firma může učinit ihned mílové 
kroky, ale i menšími změnami můžeme prospět naše-
mu prostředí. Je třeba se zastavit nad účinkem změn 
a nařízení, nad skutečnou efektivitou, abychom na jedné 
straně nebyli zelení a na straně druhé nezhoršovali a ne-
prodražovali život jiných skupin populace.“

Jako logistický partner mnoha výrobních firem s nimi 
komunikuje například také o balení. Jedním z „malých“ 
úspěchů je například zavedení lepenkových palet u jed-
noho z klientů. Na přepravu menších zásilek na krátké 
vzdálenosti firma začíná využívat kola a elektrokola. 
I zde vnímají důležitost důkladného plánování tras a ma-
ximální eliminaci prázdných kilometrů, což v důsledku 

V rámci vývoje vlastních obalů upřednostňují ve ŠKODĚ AUTO například 
jednodruhové materiály nebo materiály s obsahem recyklátu.

… pokračování ze str. 26
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přináší nejen udržitelnější logistiku, ale také snižuje fi-
nanční náklady pro uživatele služby. „Dále jde také na-
příklad o změny v našem interním systému LogSys, které 
pomohou našim dispečerům ještě efektivněji plánovat 
dopravu,“ uzavírá Marek Botka.

DHL	sází	na	ekologická	vozidla	a	letadla
Stranou v úsilí o zelenější logistiku nestojí DHL Ex- 
press (Czech Republic). „DHL Express jako součást DHL 
Group klade velký důraz na zelenou logistiku a udrži-
telnost. Společnost se zavázala ke snižování dopadů 
svých operací na životní prostředí prostřednictvím ini-
ciativy nazvané GoGreen,“ potvrzuje Luděk Drnec, ge-
nerální ředitel a jednatel DHL Express (Czech Republic). 
Jejím cílem do roku 2050 jsou nulové emise skleníko-
vých plynů související s logistikou. To zahrnuje například 
využití ekologických vozidel a letadel, opět efektivnější 
plánování tras a využívání obnovitelných zdrojů energie 
v objektech firmy. „V loňském roce jsme uvedli novou 
službu GoGreen Plus, jejímž prostřednictvím mohou fir-
my nebo jednotlivci snížit uhlíkovou stopu svých zásilek 
prostřednictvím udržitelného leteckého paliva (SAF). Po 
využití služby vystavujeme potvrzení, které mohou spo-
lečnosti prezentovat v reportu ESG. Před pár měsíci jsme 
také rozšířili naši flotilu o sedm nových elektrododávek,“ 
zmiňuje Luděk Drnec.

Klíčové	je	efektivní	trasování	a	plánování
Jak vnímá zelenou logistiku společnost FEE Trans-
port, nám prozradil ředitel pobočky Olomouc Daniel 

Trávníček: „Zelená logistika je koncept v oblasti řízení 
dodavatelského řetězce a logistiky, který klade důraz 
na minimalizaci negativního dopadu logistických ope-
rací na životní prostředí.“ Cílem green logistiky je podle 
něho snižovat ekologické otisky spojené s přepravou 
zboží, skladováním, balením a dalšími logistickými pro-
cesy. „Tento přístup se snaží integrovat udržitelné prak-
tiky do celého logistického řetězce s cílem omezit emise 
skleníkových plynů, snižovat množství odpadů a šetřit 
zdroji.“ Také podle Daniela Trávníčka je klíčové efektiv-
ní trasování a plánování s cílem minimalizace kilometrů 
přepravy a optimalizace tras pro snížení emisí oxidu uh-
ličitého. V praxi jdou také cestou využívání dopravních 
prostředků na pohony CNG a LNG a zvažují přechod 
na elektrické kamiony. Kromě toho se snaží o bezpa-
pírovou logistiku. „Preferujeme kanceláře a skladové 
prostory s nízkou energetickou náročností, potažmo 
využitím obnovitelných zdrojů,“ uvádí Daniel Trávní-
ček a připomíná: „Efektivní využívání zdrojů v zelené 
logistice není pouze ekologické, ale může také přinést 
ekonomické výhody prostřednictvím snížení nákladů na 
energie a materiály.“ 

Ambiciózní plány, které uvádí do praxe, má také společ-
nost DACHSER. Jde například o bezemisní doručování. 
Konkrétně rozšíření zón zásobování s nulovými emisemi 
do roku 2025. Ty fungují například v Berlíně, Madridu, 
ale i v Praze. Zajišťují je elektrické dodávky nebo elek-
trokola. Nejen o nich jsme psali v magazínu Packaging 
Herald č. 46. 

Udržitelná logistika není prázdné slovo ani pro společnost LogEx Logistics.
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Rodinná firma z Valašska EKOBAL ROŽNOV vyrábí 
papírové kelímky pro nápoje i pro potravinářský 
průmysl (jogurty, sýry, smetany, zmrzliny, instantní 

směsi), ale také přivařovací papírová víčka. Výroba ke-
límků je velmi úzce spojena s materiály, ze kterých jsou 
vyrobeny, neboť v rámci výrobního postupu původní ma-
teriál zůstává plně zachován. 

Důležitými pojmy jsou pro zmíněného výrobce udržitel-
nost, obnovitelnost a snaha o maximální redukci použi-
tého množství plastu. Základním materiálem pro výrobu 
kelímku je papír. „Pro zjednodušení dále používejme ná-
sledující dělení: papír s tenkou vrstvou plastu (PP, Green 
PP, PE) – PAP/PE a papír s disperzním nátěrem (tedy bez 
PP/PE vrstvy) – PAP,“ vysvětluje Ondřej Vlach, jednatel 
společnosti EKOBAL ROŽNOV.

Přestože valašský výrobce spolupracuje s více doda-
vateli papíru, jedním z původních pro výrobu kelímků 
je finská společnost Stora Enso. A právě ona je i dnes 
klíčovým partnerem, a to hlavně z důvodů vysoké kvality 

i standardu. „Současně její zaměření na obnovitelné pro-
dukty šetrné k životnímu prostředí, strategie náhrady 
plastů přírodní alternativou, zaměření na vývoj a využí-
vání nových materiálů jsou plně v souladu s vizemi naší 
společnosti,“ zdůrazňuje Ondřej Vlach. „Jedno ze rčení 
společnosti Stora Enso je Do good for people and the 
planete – Chovejme se dobře k lidem a planetě – a také 
Replace non-renewable materials with renewable pro-
ducts – Nahraďme neobnovitelné materiály více a více 
obnovitelnými,“ doplňuje ho Luboš Kotouč, obchodní 
manažer společnosti Stora Enso pro Českou republiku, 
Slovensko a Maďarsko. Oblast nápojových kelímků je 
toho příkladem. Základní karton je vyroben z dřevoviny 
a buničiny, tzn. z obnovitelného zdroje, ze stromů.

Kelímek	z	čisté	papírové	vlákniny	má	své	limity
Dříve byly kelímky vyrobené čistě jenom z papíru a ná-
sledně byly potahovány voskem. Později, po řadě de-
setiletí, byl vosk nahrazen PE vrstvou a začaly vznikat 
PAP/PE materiály. „PAP/PE materiály garantovaly dob-
rou svařitelnost kelímku a zamezovaly průsaku. Kelímek 

EKOBAL	ROŽNOV	a	Stora	
Enso	jsou	na	stejné	vlně
Společnost EKOBAL ROŽNOV se zabývá výrobou papírových kelímků již více než 30 let. Jejím cílem 
je snížit závislost na plastových obalech a postupně je nahradit plně přírodní alternativou. Daří se jí 
to i díky spolupráci se společností Stora Enso.

Adriana Weberová
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vyrobený pouze z čisté papírové vlákniny by toto nikdy 
neumožňoval,“ připomíná Ondřej Vlach.

Další rozvoj přinesly polymery, jako je PP či PET. Ty zase 
umožňovaly ovrstvení papírového kelímku slabší vrstvou 
a jeho použití například pro ohřev v troubě. Nové mate-
riály tak začaly postupně nahrazovat plastové či hliníko-
vé misky a kelímky.

Následující PAP/PE kapitolou jsou tzv. zelené polymery 
(např. Green PE) s parametry a chováním standardních 
polymerů vyrobených z ropy. Avšak ty „zelené“ se dají 
vyrábět například z cukrové třtiny – což je na rozdíl od 
„ropných polymerů“ obnovitelný zdroj. Alternativou se 
staly rovněž biopolymery napomáhající rozkladu při in-
dustriálním kompostování.

Budoucnost	spočívá	v	disperzních	nátěrech
Pojďme se však posunout k nejnovějším řešením ozna-
čovaným jako PAP – a tím je použití tzv. disperzních ná-
těrů. V případě společnosti Stora Enso se jedná o úpravu 
kartonu disperzí s názvem Aqua+. Disperzní nátěr se 
vpíjí do kartonu a tvoří masu zamezující průsaku a umož-
ňující svařování kelímku s úspornější energií. „I v disperz-
ních nátěrech se objevují molekuly plastu (bez kterých 
by nešlo eliminovat protékání kelímků či umožnit svařo-
vání a formování kelímků), ale jednoznačně jde o další 
výrazné snižování podílu plastů v produktu. Zásadním 
posunem je, že potravinářské kartony s disperzním ná-
těrem se již nemusí řešit jako kombinovaný materiál,“ 
vysvětluje Ondřej Vlach a dodává: „Dají se třídit jako 
papír, jako monomateriál v klasických procesech recyk-
lace a rozvlákňování, kde se plastové částečky zachycují 
mechanicky či chemicky a na konci procesu získáváme 
kvalitní recyklované vlákno k dalšímu použití.“ PAP/PE 
i PAP materiály jsou proto podle něho v souladu s celo-
světovým trendem co nejvíce nahrazovat plastové obaly 
v nápojovém i potravinářském průmyslu.

EKOBAL ROŽNOV nabízí kelímky z materiálu PAP/PE 
i PAP v závislosti na specifických požadavcích odběra-
telů již mnoho let. Právě způsob využití, teplota produk-
tu při plnění a potřeba krátkodobé nebo dlouhodobé 
ochrany obsahu kelímku rozhoduje o vhodnosti použité-
ho papíru. Ten je na přání zákazníka potištěn ofsetovým 
či flexo tiskem v plné grafice přímo ve výrobním závodě, 
čímž je zajištěna flexibilní a rychlá reakce.

S rostoucí poptávkou po udržitelnosti roste poptávka po 
PAP materiálech, tedy „papírových“ kelímcích. Ty, jak již 

bylo uvedeno, lze plně recyklovat v rámci papírového 
odpadu.

O	PAP	materiály	je	všeobecný	zájem
Velkou část odběratelů využívajících PAP materiály 
tvoří společnosti používající kelímky pro nápoje (stu-
dené i teplé), jako například výrobci nápojových auto-
matů, alkoholických i nealkoholických nápojů, drobné 
i významné pivovary nebo organizátoři společenských 
a sportovních akcí. Poptávky přicházejí také od škol 
a vzdělávacích zařízení, kaváren, cateringových společ-
ností, restaurací a fast foodů. Zákazníky jsou dále su-
permarkety a maloobchodní prodejci, hotely, regionální 
a mezinárodní dopravci, zoologické zahrady, zábavní 
parky, úřady či samosprávné celky, organizace pro ži-
votní prostředí, zdravotní zařízení a nemocnice, firmy 
a kanceláře atd. 

EKOBAL ROŽNOV vyrábí papírové kelímky pro nápoje i pro potravinářský
průmysl.

A to není zdaleka vše
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Stanovené cíle lze splnit dalším rozvojem obecních 
systémů separace. Další prosazování povinného 
zálohování v České republice by bylo evidentním 

gold-platingem, tedy prosazováním legislativy nad rá-
mec požadavků EU. V dané věci na úrovni EU pomohl 
i jednoznačný a aktivní přístup Francie, která oznámila, 
že povinné zálohování PET lahví nebude zavádět, proto-
že je to nevýhodné pro obce a města a nemá to celospo-
lečenské pozitivní přínosy, spíše naopak. Na zmíněné 
skutečnosti upozornila ve svých připomínkách k novele 
mimo jiné také Hospodářská komora. 

Podstatný je také bod schválený Evropským parla-
mentem dne 22. 11. 2023, a sice že finální míry sběru 
90 % v roce 2029 má být dosaženo u všech obalových 
materiálů (tedy plastů, papíru, kovů, skla, dřeva, kar-
tonů apod.), nejen u PET lahví. Má toho být dosaženo 
prostřednictvím systémů separace. Informovalo o tom 

Tiskové středisko Evropského parlamentu na serveru 
EP. Evropský parlament v diskusi k tomuto bodu důrazně 
podtrhl, že v Evropě je nutné zajistit oběhové hospodář-
ství pro všechny recyklovatelné materiály, nikoli jen pro 
PET lahve. Je evidentní, že pomocí zálohování a vracení 
odpadů do obchodů s potravinami nelze cíle oběhového 
hospodářství splnit. 

Česká republika má výhodu dosavadního efektivního 
systému separace v obcích a městech. Namísto vynětí 
materiálu, s jehož tříděním a odbytem za účelem ma-
teriálového využití není problém (PET), by měla být ze 
strany Ministerstva životního prostředí ČR (MŽP) věno-
vána pozornost spíše otázce navýšení odbytu a zajiště-
ní dostatečných zpracovatelských kapacit pro veškeré 
ostatní komodity vznikající v rámci procesu třídění ko-
munálních odpadů. Ani z pozice MŽP, ani z pozice vlá-
dy by nedávalo logiku prosazování systému povinného 

Povinné	zálohování	je	spíše	
„gold-platingem“

Rada ministrů životního prostředí, která zasedala dne 18. 12. 2023, snížila požadovaný průběžný cíl 
ke sběru PET lahví z původních 90 % (a následně 85 %) na aktuálních 78 % v roce 2026. Jedná se 
tedy o hodnotu, kterou Česká republika plní již nejméně od roku 2020. Současně to znamená, že zde 
není objektivní důvod zavádět drahý systém povinného zálohování PET lahví.

Petr Havelka
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zálohování, aniž by MŽP přednostně vyřešilo ostatní 
významně podstatnější cíle oběhového hospodářství. 
Například nutnost přesměrování více než 1,5 milionu 
tun komunálních odpadů do recyklace. Zde je třeba při-
pomenout, že v rámci povinného zálohování PET lah-
ví se v celé České republice jedná o pouhých zhruba 
50 tisíc tun odpadů, z nichž se již nyní přibližně 43 tisíc 
úspěšně třídí a recykluje. Vskutku zde máme mnohem 
zásadnější věci k řešení než vynuceně odjímat ob-
cím ze separačního systému nejlépe vytříditelný 
a nejlépe recyklovatelný odpad. Na tuto pod-
statnou skutečnost upozornily ve svých připo-
mínkách mimo jiné i oba obecní svazy, tedy 
jak Sdružení místních samospráv ČR, tak 
Svaz měst a obcí ČR.

Rozhodné	stanovisko	sdělil	také	
Výbor	pro	životní	prostředí	
českého	parlamentu
Využití stávajícího synergické-
ho systému třídění v obcích 
a městech a vyvážení aspektů 
environmentálních, sociálních 
a ekonomických akcentuje též 
aktuální usnesení Výboru pro ži-
votní prostředí Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky ze dne 6. 12. 2023. Výbor 
se k věci vyjádřil dva dny poté, co MŽP vložilo novelu 
obalového zákona do legislativního procesu k připomín-
kám. Usnesení Výboru pro životní prostředí explicitně 
uvádí, že má být nalezeno takové řešení, které nebude 
ze stávajících obecních systémů separace vyjímat komo-
dity s pozitivní hodnotou. Má být rovněž nalezeno řeše-
ní, které bude jednoznačně přinášet benefity z hlediska 
veřejného zájmu, nikoli benefity pro vybranou skupinu či 
část průmyslu. Bohužel však navrhovaná podoba zálo-
hového systému doporučení vyplývající z tohoto usne-
sení výboru nerespektuje a je s ním v přímém rozporu.

Česká republika je schopna další intenzifikací sběrné 
sítě jednoznačně naplnit cíle pro PET lahve pro rok 
2029, a to za mnohem menší náklady než v případě 
zavádění zálohového systému. Shodují se na tom jak 
odborné profesní svazy, tak obecní svazy obcí a měst. 
Česká republika v systému tříděného sběru dosahuje na 
evropské úrovni po řadu let nejvyšších pozic. 

V navrhované novele není dostatečně zdůvodněna 
potřeba zavádění zálohového systému v České re-
publice, když samo MŽP přiznává, že zálohový systém 

nezaručuje automatické splnění cílů a velmi významná 
část států, které zálohy již zavedly, zdaleka stanovené 
evropské cíle neplní. Je rovněž třeba uvést, že sama 
závěrečná zpráva RIA k aktuální novele obalového zá-
kona potvrzuje, že navrhovaná právní úprava jde nad 
rámec požadavků stanovených předpisy EU. V posuzo-
vané věci v žádném případě nebyl dostatečně proká-

zán veřejný zájem na přijetí nové právní úpravy, spíše 
naopak. Jedná se o zbytečnou regulaci, další 

byrokratizaci a citelné prodražování systému, 
které finálně dopadne významnou měrou 

na občany a na obce.

Zavedení povinného zálohování 
mimo jiné znamená také další pod-

statné zdražení všech ostatních 
obalů v rámci AOS EKO-KOM. 

Celkové kumulativní dopady 
na jednoho člena domác-

nosti bez ohledu na to, 
zda kupuje či nekupuje 
nápoje v PET lahvích 
budou minimálně v roz-

mezí 250–300 Kč za rok.

Z vládního systému Eklep se 
může každý přesvědčit, že návrh MŽP sklidil zdrcující 
kritiku a povinné zálohy byly jako koncept v podmínkách 
České republiky odmítnuty rekordním počtem připomín-
kových míst. Hospodářská komora označila navrhova-
ný systém za zastaralý z minulého století a požaduje 
přepracování celého návrhu s tím, že požaduje moder-
ní digitální řešení, které přinese možnost splnění cílů 
pro všechny obalové materiály, nikoli jen pro PET lahve 
a plechovky. 

V České republice potřebujeme splnit dohromady a sy-
nergicky všech 22 cílů k oběhovému hospodářství. Tím 
bychom se měli společně zabývat a mělo by se tím za-
bývat i MŽP, které povinné zálohy na PET lahve 14 let 
odmítalo a prosazovalo koncept společného řešení 
komunálních odpadů. Nedává smysl dále utrácet čas 
pokračováním debaty o povinném zálohování PET lahví 
a plechovek. Většina subjektů je prokazatelně odmítla 
a žijeme v demokracii. Máme důležitější věci na práci. 

Povinné zálohování kritizují svazy  
i další subjekty
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Co	vlastně	znamená	ESG	a	ESG	reporting?
ESG je zkratka pro environmental, social a governan-
ce. Životní prostředí, sociální otázky a správa a řízení 
podniku. To jsou tři pilíře udržitelnosti, v rámci kte-
rých budou muset velké společnosti počínaje rokem 
2025 vykazovat data a přijaté politiky, opatření a cíle 
k řešení negativních dopadů a rizik spojených s udr-
žitelností.

Připravme	se	na	report	
o	udržitelnosti
Zorientovat se v pravidlech evropského reportingu o udržitelnosti není vůbec 
snadné. Naštěstí česká konzultační firma zaměřená na ESG a public relations 
Frank Bold Advisory vytvořila unikátní ESG Reporting Guidelines. Blíže nás 
s problematikou seznámil reporting konzultant David Janků a Lukáš Grolmus 
z autorizované obalové společnosti EKO-KOM doplnil, jaké údaje ze Systému 
EKO-KOM mohou firmy využít.

Adriana Weberová, Veronika Kozelková

Expertní skupina Frank Bold Advisory se tématem 
odpovědného podnikání a nefinančního reportingu 
autenticky zabývá již od svého vzniku více než 10 let. 
Jako jediní konzultanti z České republiky věnující se 
problematice ESG mají pobočku přímo v Bruselu. Dále 
působí i v evropských institucích, kde se její právníci 
podílejí na tvorbě balíčku legislativy k reportingu udrži-
telnosti a taxonomie EU.

David Janků,  
reporting konzultant  
Frank Bold Advisory

Snižujme množství
obalového odpadu.
Společně.

Balíme produkty našich klientů tak,
aby jim obal zajistil potřebnou ochranu,

avšak s použitím menšího množství papíru, 
lepenky nebo papírových vláken.

S klienty za tato udržitelná řešení
získáváme obalové ceny.

Společně.

Reklama velryba - Smurfit Kappa.indd   1Reklama velryba - Smurfit Kappa.indd   1 02.02.2024   16:55:0702.02.2024   16:55:07



35

PI

INTERVIEW

Jaké	údaje	ESG	se	budou	muset	povinně	nebo	
dobrovolně	zveřejňovat?
Informací (tzv. data-pointů) je spousta v každé oblasti. 
Jedná se například o emise skleníkových plynů (neboli 
uhlíkovou stopu), spotřebu vody, složení pracovní síly, 
existenci stížnostního mechanismu pro vlastní zaměst-
nance, složení dodavatelského řetězce a vztahy s doda-
vateli nebo třeba opatření k předcházení a řešení korupce. 

Povinné je zveřejnit informace, které souvisejí s identifi-
kovanými dopady, riziky a příležitostmi dané společnosti 
v každé ze tří oblastí. Uhlíkovou stopu budou vykazovat 
všechny firmy. Ke znečištění vody se ale budou vyjad- 
řovat například jen podniky, u kterých dochází nebo 
může při výrobě docházet k úniku nebezpečných látek 
do vodních zdrojů.

Pro zjištění, jaké informace bude muset podnik vykázat 
ve zprávě o udržitelnosti, která bude součástí výroční 
zprávy, musí vyhodnotit tzv. dvojí významnost. Tedy jaké 
dopady má firma na planetu a společnost (například 
spotřeba energie, surovin, produkce odpadů, BOZP aj.) 
a jaká finanční rizika a příležitosti udržitelnost a vše s ní 
spojené pro danou společnost představuje (zdražování 
energií, požadavky bank, investorů a obchodních part-
nerů, dotace apod.). 

Koho	se	reportování	ESG	bude	týkat	a	odkdy?
Za finanční rok 2024 (tedy ve výroční zprávě vydané za 
předchozí rok v roce 2025) musí zprávu o udržitelnosti vy-
dat společnosti, které mají přes 500 zaměstnanců a zároveň 

jsou subjekty veřejného zájmu. To jsou subjekty, jejichž cen-
né papíry jsou obchodované na regulovaném trhu na burze, 
nebo jsou bankou, pojišťovnou či zdravotní pojišťovnou. Ta-
kových společností je v České republice jen několik.

Za finanční rok 2025 (tzn. ve výroční zprávě zveřejněné 
za předchozí rok v roce 2026) ale budou muset zprá-
vu o udržitelnosti vydat již všechny akciové společnosti 
a společnosti s ručením omezeným, které splňují ales-
poň dvě ze tří kritérií – 250 a více zaměstnanců, čistý 
obrat minimálně 1 mld. Kč a vlastní aktiva v rozvaze vyšší 
než 0,5 mld. Kč. Přímo se zmíněná povinnost dotkne 
v České republice více než tisícovky společností. Ne-
přímo pak také dalších tisíců jejich dodavatelů a odbě-
ratelů, protože i od nich začnou dotčené firmy některé 
informace vyžadovat. 

Poradíte	nám,	jak	měřit	udržitelnost	firem	a	jak	
vytvořit	report	ESG?
Současná regulace reportingu ESG nemá za cíl porov-
návat společnosti mezi sebou na základě skóre nebo 

Povinnost	reportovat	informace	ESG	bude	mít	firma	
od	roku	2025,	pokud:

• jsou její cenné papíry obchodované na regulovaných 
trzích na burze (kromě mikrospolečností)

• splňuje alespoň dvě z těchto tří kritérií:
 - má více než 250 zaměstnanců
 - má čistý obrat ve výši minimálně jedné miliardy korun
 - vlastní aktiva v rozvaze vyšší než 500 milionů korun

Zdroj: EKO-KOM

Snižujme množství
obalového odpadu.
Společně.

Balíme produkty našich klientů tak,
aby jim obal zajistil potřebnou ochranu,

avšak s použitím menšího množství papíru, 
lepenky nebo papírových vláken.

S klienty za tato udržitelná řešení
získáváme obalové ceny.

Společně.
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bodového hodnocení. Jejím cílem je posílit transparent-
nost firem tak, aby měli jejich investoři, financující banky 
či obchodní partneři dostatek informací pro svá inves-
tiční rozhodnutí. 

Způsobů, jak vytvořit zprávu o udržitelnosti, je pak 
spousta. Každá společnost, případně každý konzultant 
přistupuje k tvorbě zprávy o udržitelnosti individuálně. 

Důležité však je, aby každá zpráva o udržitelnosti stavěla 
na dvojí významnosti a splňovala požadavky závazných 
standardů pro vykazování informací o udržitelnosti (Eu-
ropean Sustainability Reporting Standards – ESRS), co 
se týče požadavků na jednotlivé informace a data a je-
jich prezentace. 

Jak	se	na	novou	povinnost	firmy	chystají?
Společnosti v současnosti většinou spolupracují s kon-
zultanty, kteří je na požadavky vykazování informací 
o udržitelnosti připravují. Některé z nich si tvoří vlastní 
týmy pro reporting udržitelnosti také in-house, aby byly 
schopné co nejdříve připravovat zprávu o udržitelnosti 
samostatně. Reporting ESG totiž bude výhledově pro 
společnosti na úrovni finančního reportingu, a každá fir-
ma by tedy měla být v budoucnu schopná zvládnout re-
porting ESG sama či jen s částečnou podporou. Přípravu 
zprávy o udržitelnosti totiž nikdy nelze plně outsourcovat, 
jelikož obsahuje informace o byznys modelu společnosti, 
rozdělení odpovědností či jejích cílech a strategiích. 

Co	byste	poradil	například	výrobcům	baleného	zboží	
nebo	obalů?
Spotřeba materiálů a nakládání s odpady včetně obalů je 
jedním ze zásadních témat pro veškeré společnosti, kte-
ré něco vyrábějí či distribuují. Standardy ESRS vyžadují, 
aby firmy měly přehled o zboží, které nakupují – odkud 
a jakými dopravními prostředky se dováží, zda je zboží 
vyrobeno z primárních či sekundárních surovin nebo v ja-
kých materiálech je zboží baleno. Nejde pouze o emise 
skleníkových plynů spojené s výrobou, případně likvidací 
obalu, ale také o potenciál jeho recyklace. Lze očekávat, 
že společně s rozvojem reportingu ESG a strategií společ-
nosti ke snížení dopadů na udržitelnost poroste poptávka 
po obalových materiálech ze sekundárních surovin, pří-
padně takových, které lze opakovaně využívat. 

Jaké	podklady	pro	report	ESG	vám	může	poskytnout	
EKO-KOM?	

„Naši klienti jsou osobami, které uvádějí na trh obaly 
nebo obalové prostředky. Je proto vysoká pravdě-
podobnost, že zmíněné téma pro ně bude materiální, 
a budou mít tedy povinnost informace podle daného 
tematického standardu ve výroční zprávě vykázat. 
Zapojení do Systému třídění a recyklace obalových 
odpadů EKO-KOM patří do tematického standardu E5 
– Využívání zdrojů a oběhové hospodářství a konkrétně 
požadavku na zveřejnění E5-5 Odsun zdrojů. Účastí 
v Systému EKO-KOM se naši klienti přímo podílejí na 
prosazování principů oběhového hospodářství, jelikož 
jsou obaly za využití jejich příspěvků zpětně odebírány 
(zejména od obcí) a dále zpracovávány.

Během měsíce června (poprvé tedy v červnu 2024) od 
nás obdrží naši klienti informaci, kterou mohou do re-
portu ESG použít: „Díky Vašemu příspěvku byl zajištěn 
zpětný odběr a recyklace … tun obalových odpadů. * 
Zde pro ně bude vyčíslen tzv. rozpad podle materiálu, 
zpětného odběru a recyklace obalových odpadů zajiš-
těných díky jejich příspěvku,“ vysvětluje ředitel oddělení 
komunikace Lukáš Grolmus.

* Pozn.: Obalové odpady jsou jen částí celkových 
odpadů společnosti, které je potřeba podle požadavku 
na zveřejnění ESRS E5-5 vykázat. Nezapomeňte na 
další druhy odpadů, které ve vaší společnosti vznikají 
(např. potravinové, elektronické nebo stavební odpady, 
hlušina atd.).

Reportování ESG se dotkne  
tisíců společností.

… pokračování ze str. 35
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Vinea	mění	formát	i	vzhled

INTERVIEW

Design obalů oblíbené hroznové limonády Vinea, patřící do portfolia společnosti Kofola, prochází 
postupně proměnou. O jejich novém vzhledu jsme si povídali s Oľgou Kubíkovou, brand manažerkou 
značky Vinea.

Adriana Weberová

Proč	jste	se	rozhodli	pro	redesign	
obalu?	
Naším cílem je vytvářet inovativní a este-
ticky atraktivní designy produktů, které 
budou nejen splňovat potřeby zákaz-
níků, ale také přispívat k efektivitě na 
prodejních plochách a posilovat identitu 
našich značek. I proto jsme si necha-
li zhotovit spotřebitelský průzkum, ve 
kterém jsme sledovali změny ve spotře-
bitelském chování v posledních letech, 
především po pandemii koronaviru. Vý-
sledky jsme pak reflektovali v novém 
designu, který je v souladu s aktuálními 
trendy, zatímco stále respektuje historic-
ký kontext značky. 

Kdy	byla	Vinea	v	nové	plechovce	uvedena	na	trh?
Nové plechovky Viney jsme uvedli na trh v listopadu 
2023, zbytek portfolia projde postupnou přeměnou 
v následujících měsících podle jednotlivých formátů. 
Nový design chceme aplikovat na všechny formáty 

značky Vinea, tedy i na PET a skleněné 
lahve. Přitom stále zachováváme ikonic-
ký tvar i barvu lahve, která je pro Vineu 
typická, proměnou projdou pouze etike-
ty. S dalšími formáty v novém designu se 
budou zákazníci postupně setkávat od 
února 2024.

Jak	dlouho	jste	využívali	původní	
design	a	jaké	byly	vaše	požadavky	na	
nový	vzhled?	
Naposledy jsme design etiket a plecho-
vek měnili v roce 2019. Stáli jsme o to 
a zmínila jsem i v úvodu, aby nový vzhled 
našich produktů splňoval měnící se po-
třeby zákazníků, posiloval identitu našich 

značek a zároveň přispíval k efektivitě na prodejních plo-
chách. Dalším požadavkem bylo, aby produkty sledovaly 
aktuální trendy v designu. Jedním z nich je například 
změna tvaru plechovky na užší a vyšší formát, který je 
pro spotřebitele praktičtější – lépe padne do ruky a je 
vhodnější pro cestování. 

Oľga Kubíková, brand manažerka  
značky Vinea
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Můžete	přiblížit	inovovaný	vzhled	plechovky?
Liší se novým potiskem, který u Viney kombinuje matnou 
a lesklou část potisku pro lepší rozpoznatelnost značky 

v obchodech. Tímto krokem také došlo ke sjednocení 
plechovek a objemů, které byly u jednotlivých značek 
různé. Místo půllitrových a 250ml plechovek bude nyní 
většina plechovek v našem portfoliu o objemu 330 ml. 
Kromě Viney prošly proměnou také designy plechovek 
u značek Kofola, Targa Florio a Royal Crown Cola. S no-
vými, užšími a vyššími plechovkami také dosahujeme 
optimálního využití místa na prodejní ploše.

Jaké	klíčové	atributy	má	nový	design	komunikovat,	
koho	má	především	oslovit?
Zvolili jsme minimalistický přístup a moderní design, kte-
rý osloví mladší generaci, ale přitom respektuje historic-
ký kontext značky. Základním prvkem nového návrhu je 
logo Vinea. Díky jeho dobré rozpoznatelnosti se mohlo 
stát dominantou designu do takové míry, že částečně 
přesahuje formát etikety. V duchu minimalismu jsme 
logo lehce pročistili a odstranili z něj trsy hroznového 
vína. Doplňuje ho černý pás zdůrazňující hlavní produk-
tový benefit, kterým je vysoký podíl hroznové šťávy. 

Kolik	designových	agentur	jste	oslovili	a	kdo	je	
autorem	zvoleného	designu?
Oslovili jsme celkem čtyři agentury. Každá z nich přišla 
s několika návrhy, ze kterých jsme vybírali. Nejvíce nás 
zaujal vítězný návrh od agentury Oh my dot, který nejlé-
pe vystihl požadovaný směr, kterým chceme Vineu dále 
posouvat.

Jak	obecně	vnímáte	nápojové	plechovky?
Plechovka je ideálním formátem na cesty, který nejlé-
pe zachová kvalitu nápoje i v proměnlivých teplotách. 
Vzhledem k tomu, že není možné je opakovaně uza-
vřít, ukázalo se, že již zmíněný objem 330 ml je ideální 
pro spotřebitele a konzumaci nápojů na cestách. I proto 
jsme se rozhodli jít touto cestou.

Jaké	byly	zvoleny	technologie	zušlechtění?
Nově experimentujeme s různými povrchovými úpra-
vami, jako jsou matné potisky, metalická loga nebo 3D 
prvky, které dodávají plechovkám zajímavý vizuální 
a haptický prvek. Například kombinace již uvedeného 
matného a lesklého laku, kterou jsme použili u nových 
plechovek Viney, propůjčuje našim produktům moderní 
vzhled a zároveň zajišťuje vizibilitu a odlišení od konku-
rence na prodejních plochách.

Popularita formátu tzv. on the go neustále roste, a proto 
i my chceme tuto kategorii posilovat moderním a atrak-
tivním designem, případně i dalšími příchutěmi. Právě 
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u Viney chceme zmíněný formát na slovenském trhu roz-
šířit o příchuť červené Viney, která dosud v plechovce 
dostupná nebyla. 

Zákazníkům	nabízíte	i	výhodné	balení	–	4packy	
se	stejným	designem	jako	plechovky.	Z	jakého	
materiálu	jsou	fólie	vyrobené?	Obsahují	i	podíl	
recyklátu?
Plechovky jsou baleny buďto po 24 kusech, na které 
používáme fólii obsahující 45 % recyklovaného plastu, 
nebo jsou baleny po čtyřech kusech v obalu, ve kterém 

postupně podíl recyklova-
ného plastu zvyšujeme. 

Kofola	inovuje	i	další	brandy
První várka řemeslného cideru F. H. Prager vykvasila 
v roce 2010. O originálním jablářství jsme psali již 
v roce 2016 v magazínu Packaging Herald č. 4. 
Do širokého portfolia Kofoly vstoupila značka 
v roce 2019, o dva roky později došlo k celkové-
mu rebrandingu, který nám v rozhovoru v maga-
zínu Packaging Herald č. 42 přiblížil Alexandros 
Samaras. O aktuálně poslední redesign etiket se 
postarala společnost Colognia press. Požadav-
kem byla jejich smývatelnost, aby byly dodrženy 
zásady cirkulární ekonomiky a lahve od cideru 
mohly být opětovně naplněny a vráceny do 
obchodů. Dalšími kritérii byl naturální vzhled 
etikety a kvalitní tisk, který by podtrhl designové 
zpracování etiket. Výsledkem je samolepicí etike-
ta potisknutá flexotiskovou technologií za pomoci 
tiskových forem Asahi Kasei. Ošetřena je tenkou 
vrstvou matného laku.

Redesignem prošla i etiketa řemeslného cideru F. H. Prager.
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Legislativa je velmi obsáhlá a výčet údajů, které 
na obalech potravin a nápojů nesmějí chybět, je 
poměrně dlouhý. Podle nařízení EU (1169/2011), 

které je pro všechny členské státy závazné, patří mezi 
povinné údaje název potraviny, seznam složek, množství 
zvýrazněných složek v procentech, u nápojů s obsahem 
alkoholu vyšším než 1,2 % objemových skutečný obsah 
alkoholu v procentech objemových, uvádění látek způ-
sobujících alergie nebo nesnášenlivost. „Chybět nesmí 
čisté množství potraviny, datum minimální trvanlivosti 
nebo datum použitelnosti, zvláštní podmínky uchová-
ní nebo podmínky použití, jméno nebo obchodní ná-
zev a adresa provozovatele potravinářského podniku, 
který za potravinu nese odpovědnost, výživové údaje 
a za stanovených podmínek i země původu nebo místo 

provenience potraviny včetně původu primární složky,“ 
doplňuje Iveta Baudyšová.

Potraviny	a	nápoje	vyžadující	další	specifické	
informace
Například ovoce a zelenina, kde je potřeba uvádět nad 
rámec zmíněných povinných údajů také jakostní třídu 
produktů. Vybraných komodit je celá řada, nelze je ně-
kolika slovy zaškatulkovat do kategorií, jsou to například 
údaje o množství ovoce v džemech a dalších výrobcích 
ze zpracovaného ovoce, vysoký obsah kofeinu, obsah 
kakaové sušiny v čokoládě, dále také údaj o množství 
tuku v mléce a smetaně nebo údaj o balení v ochran-
né atmosféře. „U ryb zase nesmí chybět údaj, zda byl 
produkt rozmrazen, v jaké oblasti byly ryby odloveny 

Značení	potravin	a	nápojů	
vyžaduje	know-how
Na obalech nesmí chybět pěkná řádka povinných údajů. Legislativa je v tomto ohledu velmi 
dynamická a je třeba právní předpisy sledovat průběžně. Návod, jak se v nich orientovat, nám 
poskytl tým společnosti QSL v čele s jeho zakladatelkou a výkonnou ředitelkou Ivetou Baudyšovou.

Adriana Weberová
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nebo odchová-
ny a podobně,“ 
upozorňuje Ive-
ta Baudyšová.

Legislativa je 
v tomto ohledu 
velmi dynamic-
ká a je třeba 
právní předpisy 
sledovat prů-
běžně. Evrop-
ská komise to-
tiž kontinuálně 
přij ímá další 
prováděcí akty, 
kterými upravu-
je požadavky na 
označování jednotlivých komodit. Příkladem za všechny 
jsou povinné doplňkové informace, které musí být od 
prosince uvedeny na obalech s vínem. Vedle označení 
druhu výrobku, provenience, názvu stáčírny nebo výrob-
ce/prodejce, u dovážených vín potom názvu dovozce, 
nesmí nově chybět také seznam složek, údaje o alerge-
nech a výživové údaje.

Dobrovolné	údaje	mají	své	meze
Mezi nejčastější dobrovolné údaje patří například výživo-
vá a zdravotní tvrzení. Ovšem pozor, i dobrovolnost má 
své meze. Uvádět je možné pouze takové údaje, které 
jsou schválené a uvedené v nařízení (ES) č. 1924/2006, 
o výživových a zdravotních tvrzeních. Dále jsou to znač-
ky kvality, které jsou mezi prodejci poměrně oblíbené, 
jako například Česká potravina, Klasa či Regionální po-
travina. I zde je však třeba splnit legislativní podmínky 
pro jejich použití. „Platí, že jakékoli dobrovolné údaje 
nesmějí být zavádějící a spotřebitele nesmějí uvádět 
v omyl. Nelze s nimi zacházet jen tak a psát na obaly 
jakékoli údaje, které prodejce napadnou. Vždy musí být 
odůvodněné a uvedené jen tam, kde je to vhodné. Zcela 
zakázáno je pak uvádět jakákoli léčebná tvrzení nebo to, 
že je potravina určena pro diabetiky,“ zdůrazňuje Iveta 
Baudyšová.

Co	když	se	na	malý	obal	povinné	údaje	nevejdou?
Naštěstí legislativní nařízení EU myslí také na to, že je 
obal na některých produktech tak malý, že by se na něj 
veškeré povinné údaje nevešly. Stanovuje tak specific-
ké požadavky na velikost písma, jeho čitelnost a jazyk. 
Samotná velikost písma se odvíjí od největší plochy 

obalu. Nejčastě-
ji se malé obaly 
týkají cukrovi-
nek, jako jsou 
lízátka, vajíčka 
s překvapením, 
bonbony, žvý-
kačky a další. 
K a ž d o p á d n ě 
platí, že pokud 
je obal menší 
než 25 cm2, ne-
musí se uvádět 
výživové údaje, 
pokud je men-
ší než 10 cm2, 
povinně na něm 
musí být pouze 

název produktu, látky způsobující alergie nebo nesná-
šenlivost, množství a datum použitelnosti nebo minimál-
ní trvanlivosti.

Pozor	na	zavádějící	informace
Společnost QSL má bohaté zkušenosti s audity a z nich 
vyplývajícími chybami ve značení potravin a nápojů. 
„Nejčastěji se setkáváme se zavádějícími informacemi, 
které vyvolávají dojem, že má dotčená potravina zvlášt-
ní charakteristiky,“ uvádí příklad chyb Iveta Baudyšová. 
Často se jedná o zdůraznění přítomnosti nebo nepří-
tomnosti určitých složek nebo živin. Ukažme si to na 
příkladu označování potravin bez lepku. V obchodech 
občas najdete čokoládu bez lepku. Čokoláda však le-
pek v žádném případě obsahovat nemůže – je přirozeně 
bezlepková.

Dále nesmí být na základě popisu nebo vyobrazení vy-
volán dojem, že je v potravině přítomna určitá složka. 
Zůstaneme-li u čokolády, produkt nesmí vyvolávat do-
jem, že je v něm čokoláda, pokud právě čokoláda byla 
nahrazena kakaem. „Většinou se jedná o marketingové 
pokusy snažící se potravinu zatraktivnit. Jedná se přitom 
o přestupek,“ varuje Iveta Baudyšová.

Pro obchodní řetězce je důležité uvádět pravdivé infor-
mace podle platné legislativy. Pokud jde o trhy v rámci 
EU, je třeba sledovat nejen nařízení EU, ale i národní le-
gislativu. Prodejci někdy upřednostňují marketing a dů-
sledkem toho jsou již zmíněné zavádějící informace. Kde 
se také chybuje, je korektní uvádění země původu. To 
se však nemusí vyplatit. 
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Podle	zákona	o	potravinách	hrozí	pokuta	až	do	výše	
50	milionů	korun
Chybné označení výrobku samozřejmě přináší konsek-
vence. Obchodník musí zboží stáhnout z prodeje a za-
jistit ve spolupráci s dodavatelem vytvoření nové etikety. 
Co však se špatně označeným zbožím? Je třeba novou 
etiketou přelepit všechny výrobky. V případě, že jsou 
špatně označené výrobky již u zákazníka, musí obchod-
ník informovat zákazníka v obchodě, na sociálních sítích 
a tak dále. Účinná komunikace směrem k zákazníkovi je 
důležitá především ve chvíli, kdy se může jednat o zdra-
votní rizika například v případě chybějících nebo špatně 
označených alergenů. Podle zákona o potravinách hrozí 
pokuta až do výše 50 milionů korun tomu, kdo uvedl 
špatně označené zboží do oběhu. Rozhodně tak platí, že 
je lepší „prevence“ a důsledná kontrola obalu odborníky 
před tím, než se výrobek uvede do oběhu.

Co	nás	v	oblasti	značení	čeká	a	možná	nemine
Změny v oblasti značení potravin a nápojů probíhají ne-
ustále. Aktuálně se v rámci EU řeší například grafické 
označování výživových údajů na přední straně obalu 
označované pojmem Nutri-Score. Zda bude uplatňování 
Nutri-Score ve formě barevného a písmenného provede-
ní povinné či nikoli, však dosud Evropská komise neroz-
hodla, jedná se tak o údaj dobrovolný. „Nutri-Score má 

své příznivce, ale i řadu odpůrců, protože tato zjednodu-
šená forma je z výživového hlediska často nedostatečná 
a zavádějící,“ vysvětluje Iveta Baudyšová.

Druhou aktuálně řešenou oblastí na evropské úrovni 
jsou potraviny pro vegetariány nebo vegany. Sortiment 
veganských potravin se rozrůstá a dosud neexistují pra-
vidla pro jejich označování. Výrobci tak nejsou nijak limi-
továni. Platí pouze, že nelze používat názvy živočišných 
produktů, jejichž názvy jsou legislativně jednoznačně 
definovány. Například tak nelze označovat rostlinné ná-
poje jako mléko nebo rostlinné výrobky jako sýry, jogur-
ty, majonézy, paštiky, špekáčky a podobně, protože tyto 
výrobky jsou legislativou jasně vymezeny a docházelo 
by ke klamání spotřebitele. Názvy živočišných produktů 
nelze používat pro rostlinné výrobky ani ve zkomolené 
nebo mírně pozměněné formě, která ale navozuje před-
stavu živočišného produktu, jako veganská nepaštika 
nebo rýs místo sýr nebo sójové ml*ko apod. 

V české legislativě se pak očekává například novela vy-
hlášky o doplňcích stravy, vyhláška o požadavcích na 
potraviny rostlinného původu a zacházení s nimi či vy-
hlášky o požadavcích na jakost a zdravotní nezávadnost 
balených vod. Termíny vstupu v platnost ovšem nejsou 
u uvedených předpisů dosud známy. 
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Na výhody vlnité lepenky spoléhají například od-
běratelé společnosti RAJA. „Její využití jako oba-
lového materiálu jen umocňuje stále vzrůstající 

zájem o udržitelný přístup k životnímu prostředí, který 
zároveň podporuje poptávku po ekologických produk-
tech s možností recyklace,“ potvrzuje Gabriela Fabiano-
vá, ředitelka společnosti RAJA. Nejob-
líbenější jsou podle ní dobře 
známé klopové krabice, 
které lze využít při přepra-
vě zboží, skladování 
či archivaci. Dalším 
žádaným produktem 
jsou poštovní krabice po-
užívané v e-commerce.

Významným hráčem na poli vlnité 
lepenky je i THIMM. Ve svém všetatském závodě nedáv-
no vytvořil pro exkluzivní produkty značky Manufaktura 
dvě luxusní dárkové sady s názvy Lesní ovoce a Vanil-
kový rohlíček. Obě byly vyrobeny v limitované edici, což 
byla ideální příležitost pro využití technologie digitálního 
tisku vhodné především pro menší tiskové náklady a zá-
roveň poskytující výjimečnou grafickou kvalitu. Obaly 

na první pohled zaujmou intenzivními a živými barvami, 
které neuniknou pozornosti zákazníků a podtrhují ex-
kluzivitu produktů.

Poslední novinkou minulého roku v podání firmy MODEL 
OBALY byla pro e-commerce určená dárková kazeta. 
Součástí sady jsou čtyři malé krabičky z bílo-hnědého 
kraftového papíru s ofsetovým potiskem. Doplněna je 
o elegantní stuhy a variaci čtyř recyklovaných balicích 
papírů v motivech například krabiček a vlnité lepenky. 
Nechybějí jmenovky ve tvaru vánočního stromečku, kte-
ré mohou případně posloužit i jako ozdoby.

Pro sadu byla vyrobena kazeta z vlnité lepenky s E-vlnou, 
která je konstruovaná především jako přepravní obal. 
Využít se však dá i jako dárková krabička. Obal je spoje-
ný jednosměrným strojním lepením. Sestavení kazety je 
snadné, a to díky pouhým třem zámečkům, které krabici 
drží pevně pohromadě.

Vlnitá	lepenka	je	věčná
Využití léty osvědčené vlnité lepenky jako obalového materiálu jen umocňuje stále vzrůstající zájem 
o udržitelný přístup k životnímu prostředí. Navíc nabízí z hlediska grafického designu i konstrukce 
neomezené marketingové možnosti.

Adriana Weberová

Recyklovaný bublinkový papír jako 
dokonalá ochrana zboží i životního 
prostředí 
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Recyklovaný bublinkový papír jako 
dokonalá ochrana zboží i životního 
prostředí 
Balení a přeprava zboží jsou neodmyslitelnou součástí každého podnikání, na druhou stranu jsou zdrojem značného množství 
odpadu. Klasická LDPE bublinková fólie je jedním z nejčastěji používaných materiálů pro ochranu všech druhů zboží, zejména 
křehkého, ale také jedním z nejškodlivějších pro životní prostředí. Je vyrobena z plastu, který se obtížně recykluje a rozkládá 
se desítky let. Navíc zabírá hodně místa, a zvyšuje tak náklady na dopravu a skladování.

www.rajapack.cz 
www.rajapack.cz/raja-ekologie 

Existuje však ekologická a efektivní alternativa k bublinkové 
fólii, která je vyrobena ze 100% papíru a je také 100% re-
cyklovatelná a biologicky rozložitelná. Jedná se o recyk-

lovaný bublinkový papír, který nabízí stejnou nebo dokonce 
lepší ochranu zboží jako klasická bublinková fólie, ale s výrazně 
menším dopadem na životní prostředí.

Recyklovaný bublinkový papír je vhodný 
pro ochranu celé škály produktů, od 
elektronických součástek přes ná-
hradní díly až po strojní části při 
přepravě či skladování. Papír 
má hluboké prohlubně, které 
zajišťují vysokou tlumivost 
a absorpční schopnost. 
Dokonale se přizpůso-
buje tvaru baleného 
produktu, čímž šetří 
objem a zjednodu-
šuje balicí proces. 
Recyklovaný bublinkový 
papír je rovněž cenově výhodný 
a vzhledem ke skutečnosti, že taktéž 
splňuje poptávku zákazníků po udržitelném způsobu 
balení, se jedná o skvělou alternativu ekologického a efektiv-
ního ochranného materiálu. Papír je bezpečný pro zdraví a ne-
obsahuje žádné škodlivé látky. Papír je také možné snadno 
zlikvidovat, stačí ho vyhodit do kontejneru na papír nebo do 
kompostu. 

„Recyklovaný bublinkový papír, který uvádíme v naší nabídce, 
je vyroben ze 100% recyklovaného dvouvrstvého papíru. Zajiš-
ťuje bezpečnou a udržitelnou přepravu i skladování produktů 
různých rozměrů a zároveň výrazně snižuje ekologickou stopu 

oproti klasickým ochranným materiálům vyrobeným z plastu. 
Díky své nízké hmotnosti rovněž umožňuje významné snížení 
nákladů na přepravu,“ říká o inovativním ekologickém obalu 
generální ředitelka společnosti RAJA Gabriela Fabianová.

Vzduch je zachycen mezi dvěma vrstvami papíru, čímž 
se tvoří bubliny, které získávají vynikající vlast-

nosti pro tlumení a ochranu předmětů. 
I přes svou lehkost a pružnost se re-
cyklovaný bublinkový papír vyznaču-
je charakteristickou neprůhledností, 
která zajišťuje diskrétnost vložené-
ho obsahu. RAJA nabízí ochranný 
materiál ve dvou šířkách, a sice 500 

a 1 000 mm. Obě varianty jsou 
dodávány v rolích o vnějším 

průměru 42 cm. Bublin-
kový papír představuje 

výborného pomocníka, 
který zajišťuje efek-
tivnost a urychlení 

balicího procesu zboží.

Recyklovaný bublinkový papír získal v roce 
2021 ocenění Obalového Oscara za ekologickou inovaci.

Video s ukázkami balení  
s recyklovaným bublinkovým papírem
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Podle Gabriely Fabianové, country managerky spo-
lečnosti RAJA, lze fixací pomocí vhodného výplňo-
vého materiálu nejen ochránit balené zboží před 

nárazy a dalšími nepříznivými vlivy, ale rovněž snížit ná-
klady, například přepravní. Pro těžké zboží je vždy nut-
né zvolit silnější a pevnější výplňový materiál, pro lehké 
produkty je vhodnější měkká výplň.

Pro balení křehkých nebo citlivých předmětů jsou dob-
rým řešením vzduchové polštářky, bublinková či pěnová 
fólie (i z recyklovaného plastu) nebo fixační granule.

Velikost bublinek u fólie má být tím větší, čím je balené 
zboží těžší a čím má ostřejší hrany. Pro elektrostaticky 
nabité či v tomto směru citlivé zboží je vhodné zvolit 

Fixovat	lze	různě
Nezbytností pro bezpečné uskladnění i transport baleného zboží je jeho dobrá fixace, včetně 
fixace na paletě. Fixovat lze různými způsoby, zevnitř obalu (pak jde zejména o fixační výplně) i vně. 
Podívejme se proto na některé způsoby fixace a novinky v nich. 

Miroslav Dočkal
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antistatické bublinkové fólie chránící zboží při přepravě 
před statickým nábojem. 

Při vyšších požadavcích na šetrnost k povrchu zboží 
a celkovou „měkkost“ fixace je vhodná pěnová fólie. Ur-
čena je zejména k balení křehkých předmětů (skleniček, 
váz apod.), ale i dotykových tabletů či zdravotnických 
přístrojů.

Fixační granule vyplňují dutiny mezi zbožím a stěnami 
obalu, v případě potřeby i dutiny uvnitř zboží. Jak vyplý-
vá už z jejich názvu, fixují produkt, ale zároveň jej chrání, 
zejména tlumením nárazů. Ze své podstaty se přizpůsobí 
prakticky každému tvaru zboží i obalu a vzhledem ke 
své trvanlivosti mohou být snadno opakovaně použity 
v další zásilce, například příjemcem primární zásilky.

Další možností jsou papírové fixační materiály. Zahrnují 
různé varianty od klasického hnědého balicího papíru 
přes vlnitou lepenku (díky příčným drážkám využitelnou 
i ve složené podobě jako výplň), mačkaný papír a re-
cyklovanou papírovou výplň v boxu až po jemný hed-
vábný papír. Některé papírové fixace mají rovněž deko-
rativní funkci. Například tzv. hedvábný papír nebo „drť“ 
SizzlePak, která je pro svou barevnost vhodná i k balení 
dárkových košů.

Trendem (nejen) v této oblasti je eliminace množství po-
užitého materiálu při současném zachování požadované 
ochrany zboží. Spotřebu obalového a fixačního materiá-
lu lze snížit i využíváním strojů pro jejich výrobu. Nabízí je 

rovněž i zmíněná společnost RAJA, například stroje pro 
výrobu papírových fixací nebo pro výrobu plastových 
polštářků naplněných vzduchem. Polštářky samotné 
mohou být vyrobeny z PE fólie (až s polovičním podí-
lem recyklátu) nebo bioplastu, který tvoří ze dvou třetin 
biodegradabilní polymer PBAT a z třetiny bramborový 
škrob. Využitím strojů roste efektivita, včetně snížení 
spotřeby: například stroj Fillpak Trident, vyrábějící papí-
rovou výplň, díky specifickému postupu skládání papíru 
ušetří až 15 % materiálu oproti manuálnímu postupu. 

ANTALIS	nabízí	pronájem	stroje	i	zdarma
Společnost ANTALIS před nedávnem představila na 
českém trhu stroj na výrobu papírových fixací a výplní 
PadPak Guardian, který spojuje výhody již dříve uvede-
ných strojů PadPak LC a PadPak Senior. Pracuje s jed-
no- a dvouvrstvými papíry v plošných hmotnostech 90 
a 70 g/m2, nabízí i možnost využití recyklovaného papí-
ru. Zařízení pracuje rychlostí 1,2 m/s a disponuje šesti 
různými nastaveními výrobních režimů. Za zmínku stojí 
i obchodní model popsaného stroje: ANTALIS jej totiž 
pronajímá, a to za předpokladu, že papírové náplně jsou 
nakupovány od něj. Dodejme, že při spotřebě zhruba od 
čtyř palet papíru ročně je samotný pronájem stroje zdar-
ma. Stroj je k dispozici ve stolové i stojanové variantě, 
odpružení zvládá lehké zboží i těžké výrobky. Určen je 
pro menší e-shopy i pro průmyslovou výrobu. 

Páskování	a	fixační	fólie
Společnost Ampara nedávno uvedla na český trh novou 
akumulátorovou páskovačku EVO 28 značky Itatools pro 
fixaci zboží na paletě za pomoci plastové pásky bez po-
užití spon. Páskuje buď PET, nebo PP páskou. Vyznaču-
je se ergonomickou robustní konstrukcí, velmi rychlým 
(krátkým) páskovacím cyklem a OLED displejem. Ovládat 
ji lze prostřednictvím aplikace v chytrém telefonu (bloka-
ce proti přenastavení operátorem, hlášení závad, počet 
cyklů, hlídání servisního intervalu, automatická aktuali-
zace softwaru). Podle Ampary jde o první páskovačku 
na trhu bez standardní otevírací páky, což vede k rych-
lejšímu zakončení cyklu zapáskování. Její výdrž činí až 
500 cyklů 
na jedno 
nabití bater-
ky, nabíjení 
baterky na 
plnou kapa-
citu trvá jen 
20 minut. 

Stroj na vzduchové polštářky AirWave dodávaný společností RAJA

Akumulátorová páskovačka EVO 28 od společnosti Ampara
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Další novinkou uvedené společnosti jsou 67vrstvé prů-
tažné nanofólie nové generace s vysokou transparent-
ností a nadstandardní průtažností, což zlepšuje fixaci 
a zvyšuje pevnost zboží na paletách. Nanofólie v tloušť-
kách 10–12 mikronů nahradí standardní fólie s tloušťkou 
20–23 mikronů a jsou vhodné i pro fixaci velmi těžkého 
zboží. Spotřeba nanofólie na zafixování nákladu na pale-
tu se podle Ampary pohybuje okolo 60–70 gramů oproti 
běžně používaným vysokoprůtažným fóliím, u nichž jde 
nejčastěji o 150–180 gramů na zabalenou paletu (při 
čtyřmetrovém obvodu palety). V reálných provozech jde 
o snížení spotřeby fólie o 60 %. Ekonomická a ekologic-
ká přidaná hodnota je přitom podle výrobce vyšší i oproti 
průtažným fóliím s podílem PCR recyklátu, které jsou 
zhruba o 20 % dražší než běžné vysokoprůtažné fólie. 

V	kurzu	je	i	fixace	lepidlem,	proložkami	nebo	víky
Alternativou plastových fólií může být při fixaci zboží na 
paletě tavné lepidlo aplikované přímo na produkty. Na-
bízí ho například společnost KALETECH. Pro stabilizaci 
palet ho využívá i Plzeňský Prazdroj, jak jste se moh-
li přesvědčit v srpnovém vydání magazínu Packaging 
Herald. 

Dalším příkladem je protiskluzový nástřik od výrobce 
LNP, který v ČR nabízí společnost Fipack. Jedná se o spe-
ciální vodou ředitelné paletizační adhesivum, používa-
né samostatně nebo společně se stretch fólií, případně 
jiným obalem k zamezení přepravních škod. Zabraňuje 
vzájemnému posuvu zboží, ale zároveň zajišťuje jeho 
snadné odebrání z palety. To umožňují jeho vlastnosti: 
vysoká pevnost ve smyku v kombinaci s malou zlomo-
vou pevností (pevností v tahu). S pomocí LNP systémů 
již bylo na světě zabezpečeno přes 200 milionů palet. 

Používá kompaktní a levné, téměř bezúdržbové zařízení, 
netrhá povrch balíků zboží ani nepoškozuje grafiku oba-
lu a nezanechává žádné viditelné nebo lepkavé zbytky. 
Je vhodné pro paletizaci prakticky všech druhů obalů: 
krabic ze skládačkových či vlnitých lepenek, papírových 
i plastových (PE) pytlů, mraženého a chlazeného zboží. 
Podle společnosti Fipack lze jeho využitím snížit náklady 
na balení až o polovinu snížením množství a používání 
stretch fólie a odstraněním ochranných rohů a proložek.

Fixovat zboží lze i pomocí vík nebo protiskluzových pro-
ložek. Řešení, která nabízejí společnosti SOPACK nebo 
ALTEG Bohemia, jsme vám již blíže představili v prosin-
covém vydání magazínu Packaging Herald.

Pro	škálu	výrobků	Živina	vyvinul	THIMM	i	škálu	fixací
Farma Živina, výrobce tzv. superpotravin, uvedla na trh 
novou řadu dárkových balení z vlnité lepenky. Za jejich 
vývojem i výrobou stojí společnost THIMM. Kolekce 
balení zaujme laserem vyřezaným logem Živina, jež 
slibuje vysokou kvalitu a pečlivost, s níž jsou superpo-
traviny vyráběny. Laserová technologie byla využita 
i pro personalizovaná loga partnerských firem. Tyto 
speciálně navržené edice nejen zvyšují prestiž dárku, 
ale také posilují vzájemné propojení značek. THIMM 
věnoval značnou pozornost i praktickým aspektům ba-
lení. S ohledem na širokou škálu produktů Živina rovněž 
vyvinul jim odpovídající různé druhy fixací, které zajišťují, 
že každý produkt bude v balení bezpečně usazen a do-
razí k zákazníkovi v perfektním stavu.Použití 67vrstvé nanofólie s vysokou transparentností

a nadstandardní průtažností
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Společnost RAJA dodává na český trh i drť SizzlePak.
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Wamech	je	již	i	na	českém	trhu
Společnost JK Logistika začala koncem loňského roku 
ve výhradním zastoupení dodávat na český trh zařízení 
společnosti Wamech. Jedním z nejefektivnějších způso-
bů zásobování výrobních linek je vytváření tzv. logistic-
kého vláčku (milkrunu), Wamech nabízí C-rámy, E-rámy 
a V-rámy pro vytváření takovýchto vláčků. Transportní 
vozíky jsou navrženy tak, aby byly kompatibilní se všemi 
typy rámů a zároveň jsou díky patentovanému mecha-
nickému řešení po natlačení do vláčku kolečka trans-
portních vozíků ve vzduchu stejně jako u transportních 
rámů, které musí používat hydraulický nebo elektrický 
přízdvih. 

Výhodou plně mechanického provedení jsou mj. několi-
kanásobně nižší náklady na provoz – odpadají povinné 
roční technické kontroly, nemůže docházet k úniku hyd-
raulického oleje či poškození kabelových svazků. Navíc 
díky aktivnímu systému řízení (všechna čtyři kolečka se 
natáčejí ve směru jízdy) je zajištěno velmi přesné drže-
ní stopy. Všechny typy rámů i transportních vozíků jsou 
navrženy takovým způsobem, že lze libovolně upravovat 
rozměry a požadavky na nosnost. Na plně mechanic-
ké provedení přešlo z výše uvedených důvodů několik 

nadnárodních firem – například výrobce nákladních au-
tomobilů MAN v Niepolomicích. 

Liftliner	zvítězil	v	Knorr	Bremse
Tažná souprava Liftliner od výrobce K. Hartwall, na český 
trh dodávaná již zmíněnou společností JK Logistika, zví-
tězila ve výběrovém řízení firmy Knorr Bremse Systémy 
pro užitková vozidla ČR. Vzhledem k nutnosti nakládat 
palety na nádraží a ve výrobě oboustranně byly využity 
tzv. B-rámy, na kterých se převážejí transportní vozíky 
s nákladem. Výsledkem bylo mj. snížení počtu kusů ma-
nipulační techniky a pracovníků v intralogistice o 35 %, 
zároveň tažné soupravy umožnily zmenšit manipulační 
uličky ve výrobním prostoru a ušetřenou plochu využít 
pro jiné účely. 

Působivé	statistiky
Společnost Ringil nabízí svůj systém pro řízení logistiky 
ve výrobních i prodejních firmách. Podle jejího tvrzení 

Logistika	optimalizuje	o	106
Optimalizace dodavatelského řetězce nikdy nekončí. V posledních letech navíc změny v ní dostaly 
nové impulsy: improvizace vyvolané pandemií koronaviru či převratné změny ve schopnostech umělé 
inteligence (AI) a jejich první komerční nasazení. 

Miroslav Dočkal
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Liftliner v akci na videu
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dokáže ušetřit až 15 % nákladů na přepravy a až 83 % 
času při řízení přeprav. 

Dalším příkladem je řešení od společnosti Plantour, 
která uvádí, že její systém díky optimalizaci plánů tras 
a efektivní distribuci ušetří přes 30 % nákladů na roz-
vozy, a to již od prvního dne nasazení. Úspory dále činí 
minimálně 15 % za palivo, až 18 % času řidičů, až 41 % 
času dispečerů a až 15 % emisí CO2. Investice se podle 
tvrzení firmy vrátí do tří měsíců. 

Notino	používá	od	loňska	systém	Ringil
Internetový obchod s parfémy a kosmetikou Notino patří 
mezi přední evropské online obchodníky v daném seg-
mentu: v roce 2022 například odeslal svým zákazníkům 
20 milionů balíčků s více než 100 miliony produktů. 
Vzhledem k narůstající agendě a objemu přeprav hle-
dala společnost systém pro zkrácení času při odbave-
ní přeprav, eliminaci nákladů a maximální automatizaci 
a zefektivnění logistických procesů. Pro digitalizaci in-
bound logistiky Notino zvolilo společnost Ringil, která 
ho přesvědčila mimo jiné flexibilitou řešení a ochotou 
vytvořit funkcionality ušité na míru.

Systém Ringil není sice na trhu dlouho, přesto je do něj 
již zapojeno přes osm set firem a jeho prostřednictvím 
proudí přepravy do dvou desítek zemí tří kontinentů. 
Ringil umožnil zapojení dodavatelů a odboural rutinní 
přepisování dat i další manuální činnosti. Za jeden rok 
to znamená pokles časové náročnosti z 500 na 83 člo-
věkodnů, na správě jedné přepravy nyní Notino ušetří 
průměrně 83 % původního času. Před zavedením Ringilu 

Notino poptávalo jen tři až čtyři dopravce, a to hlavně 
z kapacitních důvodů. S pomocí automatizace a díky 
funkci hromadné poptávky nyní poptává běžně šest až 
12 dopravců, což jen v první polovině loňského roku 
umožnilo ušetřit 12 % transportních nákladů, částka se 
blížila milionu korun. S Ringilem je spokojena i naprostá 
většina dodavatelů. 
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Pro digitalizaci inbound logistiky Notino zvolilo společnost Ringil.

Tažná souprava Liftliner od výrobce K. Hartwall
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Obaly	pomáhají	zrakově	postiženým
Na loňském, dosud posledním světovém kongresu 
sdružení AIPIA představily společnosti Zappar, Unile-
ver, Royal Institute for the Blind a Connected Experi-
ence Consulting svůj Accessible QR code, který pomá-
há zrakově postiženým lidem najít v obchodě hledané 
zboží v regále. Technologie vyvinutá společností Zap-
par funguje tak, že ke standardnímu QR kódu přidává 
speciální vzor, který lze zachytit mobilním telefonem ze 
vzdálenosti větší než jeden metr a navede spotřebitele 
k produktu. Při kombinaci s QR kódem GS1 Digital Link 
vzniká víceúčelový systém. 

Pro zrakově postižené jsou určeny rovněž dvě novin-
ky společnosti Quorn s technologií usnadnění přístupu 

NaviLens. Quorn se rozhodla zavést technologii čáro-
vých kódů NaviLens do celé své produktové řady náhra-
žek masa: prvními budou To-
mato & Mozzarella Escalopes 
a Mini Vegan Sausage Rolls. 
Čárové kódy NaviLens umož-
ňují nakupujícím snadný pří-
stup ke klíčovým informacím 
o produktech a nutričním úda-
jům až na 12krát větší vzdále-
nost než standardní QR kódy.

Barvy	a	inkousty	pro	chytré	obaly
Pokrok zaznamenávají i vodivé funkční barvy (inkous-
ty) pro tištěnou elektroniku, včetně OLED displejů. 

Balení,	jež	přechytračí	
i	padělatele
V novinkách ze světa chytrých obalů jsme se tentokrát zaměřili na několik trendů: barvy pro tištěnou 
elektroniku, rostoucí využívání účinných složek z konopí, obalové aplikace pro zrakově postižené, 
protipadělatelské inovace a vývoj v oblasti RFID a NFC etiket. 

Miroslav Dočkal
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Společnost Saralon vyvinula v rámci svých Saral Inks 
novou sadu inkoustů SaralOLED Label Ink pro tisk ultra-
tenkých světelných OLED displejů v obalovém průmyslu, 
zejména ve formě flexibilních etiket na lahve. Vědci ze 
Swansea Univer-
sity v britském 
Walesu zase 
vyvinuli nízko-
teplotní recyklo-
vatelný stříbrný 
vodivý inkoust, 
nanášený na 
obaly sítotiskem. 

Konopné	inovace
Společnost Brandmydispo z Oklahomy v USA, vyrábějící 
zejména sáčky na konopí a výrobky z něj, představila 
novou řadu těchto sáčků s funkcemi chytrého balení: 
začlenění QR kódů, indikátorů čerstvosti a komunikace 
pomocí NFC technologie. Zákazníci nyní mají přístup 
k podrobným informacím o vybraných kmenech kana-
bidiolu (CBD). Brandmydispo garantuje, že její sáčky na 
konopné produkty splňují všechny regulační požadavky, 
včetně dětských zámků, a jsou v plném souladu s legis-
lativou.

Zmíněný CBD, nehalucinogenní sloučeninu z konopí, po-
užili vědci z Thammasat University v Thajsku k vytvoře-
ní jedlého antioxidačního a antimikrobiálního povlaku, 
oddalujícího hnilobný proces v jahodách a prodlužují-
cího tak jejich trvanlivost. V předchozích studiích CBD 
omezovalo růst některých bakterií a patogenních hub, 
jako jsou ty, které způsobují hnilobu čerstvého ovoce 
a zeleniny. Olejovitá sloučenina však musí být rovnoměr-
ně distribuována ve vodě, než může být použita v kon-
taktu s potravinami nebo pro jejich konzervaci. Jedním 
z možných způsobů, jak toho dosáhnout, je zapouzdřit 
molekuly CBD ve formě nanočástic do jedlých polymerů, 
což se thajským vědcům povedlo. 

Etiketa	Mastermind	extrémně	odolná	vůči	padělání
Společnost Securikett uvedla na trh v rámci své řady 
IT'S PAPER novou bezpečnostní etiketu Mastermind. No-
vinka nabízí maximální zabezpečení proti široké škále 
metod padělání tím, že v sobě spojuje velké množství 
prvků prokazujících neoprávněnou manipulaci, včetně 
integrované funkce WashVOID. Tzv. VOID efekt posky-
tuje nezvratný důkaz o otevření. Speciální bezpečnost-
ní hologram indikuje nejen neoprávněné otevření, ale 
také odhalí nežádoucí vystavení teplu, chladu nebo 

tekutinám. Působením tepla se štítek změní na oranžo-
vý (symbol slunce), v chladu zmodrá (sněhová vločka) 
a v případě kapaliny se na něm objeví modré vykřičníky. 
„Naše bezpečnostní etikety lze přizpůsobit co do veli-
kosti, tvaru, barvy a provedení otevíracího mechanismu. 
Do něj lze integrovat nejen znaky a texty, ale i firemní 
loga. Etiketa nabízí také možnost přizpůsobení indikace 
tepla a chladu podle požadavků zákazníka,“ říká Va-
nessa Mitterer, vedoucí výzkumu a vývoje společnosti 
Securikett. 

Detekce	kapaliny	uvnitř	lahve
Společnost Toppan vyvinula NFC tag detekující objem 
kapaliny uvnitř lahví. Nyní přidala do své řady NFC eti-
ket s funkcí detekce otevření (uvedené na trh již v roce 
2017) etiketu vybavenou funkcí kapacitního snímání, 
která umožňuje bezkontaktní detekci objemu kapali-
ny zbývající v nádobě. Globální prodej byl zahájen loni 
v srpnu a zpočátku se zaměřil zejména na kosmetický, 
lékařský a farmaceutický průmysl nebo průmysl likérů 
a dalších alkoholických nápojů. 

RFID	pod	nulou
Společnost CYBRA Corporation z New Yorku, vyvíje-
jící software pro etikety s čárovými kódy a řešení pro 
sledování pomocí RFID, oznámila loni v létě výsledky 
své nejnovější případové studie sledovacího softwa-
ru Edgefinity IoT na bázi RFID, určeného zejména pro 
zdravotnický průmysl. Jednalo se o systém řízení zásob 
pro společnost Thermo Fisher: sledování zpracování 
a transportu séra. Složitost skladových prostor v kombi-
naci s teplotami kolem −20 °C, tekutá povaha buněčných 
kultivačních médií a množství kovu v oblasti představo-
valy pro sledování pomocí RFID řadu fyzikálních výzev. 
Společnost CYBRA doporučila ultraširokopásmový 
hardware (tagy a antény) pro přesné sledování spolu se 
speciálními bateriemi, které vydrží i teploty pod nulou. 
Etikety jsou opakovaně použitelné – tým Thermo Fisher 
je může podle potřeby uvést do provozu a vyřadit z pro-
vozu, což umožňuje opětovné použití štítků RTLS, když 
přijde další paleta.

Lithiová	baterie	pomohla	luxusnímu	obalu	k	vítězství
Na závěr spíše perlička: lepenkový obal hongkongské 
společnosti Millenium Group pro luxusní parfém Twel-
ve Constellations byl v loňském ročníku soutěže Ma-
nufacturing Asia Awards, který proběhl v listopadu 
v Singapuru, vyhlášen Hongkongskou novinkou roku. 
Konstrukce využívá dobíjecí lithiovou baterii osvětlující 
znamení zvěrokruhu pomocí senzorů. 
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Kipex	nabízí	Evolabel	Wipe90	G2
Aplikátor Evolabel Wipe90 G2 umožňuje rychlou, přes-
nou a bezpečnou aplikaci etiket na jednu nebo dvě stra-
ny krabice. Hmatové rameno detekuje nejen výrobek 
pro aplikaci etikety, ale také jakoukoli překážku v cestě, 
takže je uživatelsky bezpečné. Díky snadnému použití 
a spolehlivosti je Wipe90 G2 vhodný pro automatizova-
ný průmysl a logistická centra. Otáčivý pohyb je shodný 
se směrem tisku, což umožňuje na výrobek aplikovat 
etikety přes 300 mm dlouhé.

Wipe90 G2 je plně automatický a není nutné žádné 
každodenní seřizování nebo kalibrace. Aplikátor pracu-
je s rotačním krokovým motorem. Aplikační podložky 
Evolabel vytvářejí podtlak lokálním přívodem stlačeného 
vzduchu z aplikátoru. Výběr standardní nebo alternativní 
montáže Wipe90 G2 závisí na tom, zda se výrobek pohy-
buje zleva nebo zprava. Rameno aplikátoru řízené pulz-
ním snímačem s krokovým motorem umožňuje snadné 
označování přilehlých stran i „olepování“ rohů. Funkce 
profilů v softwaru umožňuje propojit různé požadavky na 
značení (např. aplikace pouze písma a aplikace zepře-
du a z boku) s konkrétními produkty. Aplikátor Wipe90 
G2 je vhodný pro všechny modely tiskáren Evolabel od 
modelu D43 až po T63.

Lehké rameno stabilizované uhlíkovými vlákny je k dis-
pozici v různých délkách od 200 do 400 mm. Aplikátor 

lze také nastavit tak, aby prováděl tah o 180 stupňů, což 
v některých aplikacích zjednodušuje přístup k manipu-
laci s etiketami.

Afinia	ve	Vape	Juice
Společnost Vape Juice Company, vyrábějící elektronic-
ké cigarety v USA a ČR, si pro tisk etiket vybrala stroj 
Afinia L801 s podélným navíjecím zařízením Memjet. 

Jejich etikety jsou malé (1,5" × 2,5") a nemohli najít ji-
nou tiskárnu, která by podporovala jejich formát. Kvalita 
etiket na e-cigarety je z Afinie lepší než u externě do-
dávaných produktů, s jasnějšími a přesnějšími barvami 
a lepší čitelností. Tiskárna Afinia L801 čitelně tiskne 
písma o velikosti pouhých tří bodů. Model L801 tiskne 
rychlostí až 60 stop za minutu a s řezačkou/převíječkou 

Etikety	
s	dobrým	
chováním

Přes rozvoj přímého značení si etiketování stále uchovává své pevné místo v oblasti průmyslového 
značení. Podívejme se proto na několik novinek z poslední doby na českém trhu. 

Miroslav Dočkal
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dokáže vytisknout mnohonásobně více etiket denně 
oproti srovnatelným modelům. V porovnání s externími 
etiketami jde o poloviční finanční úsporu, což předsta-
vuje kolem 2 000 USD měsíčně. Zařízení L801 se takto 
zaplatí za sedm měsíců. Etikety mohou být připraveny 
během několika minut. Tisk na vyžádání tak firmě umož-
ňuje rychle otestovat nové příchutě při velmi nízkých 
nákladech i rychle zajistit speciální propagační balení 
a personalizované značení. 

EPRIN	nabízí	aplikátory	Collamat
Aplikátor etiket Collamat S300 vyniká snadnou manipu-
lací. Časy nastavení jsou krátké díky intuitivní navigaci 
v nabídce a možnosti uložit až 99 programů. Aplikátor 
pracuje přesně díky výkonnému krokovému motoru 
v mikrokrokovém režimu. Kodér s vysokým rozlišením 
zaručuje přesnou polohu označení. Vysokorychlostní eti-
ketování může pracovat v několika provozních režimech 
včetně základního režimu MONO. V režimu NON-STOP 
se používají dva etiketovací nástroje, které se automatic-
ky vypnou v případě poruchy (konec role etiket, roztrže-
ní atd.), aby se tak zabránilo chybějícím nebo duplikova-
ným etiketám. Režim TANDEM se dvěma štítky střídavě 
lepí etikety na zboží, aby se zvýšila efektivita.

Collamat C6600 díky své modularitě vyhoví prakticky 
všude, kde je potřeba aplikovat etiketu s vysokou přes-
ností. Mikroprocesorem řízený krokový motor dovoluje 
dosáhnout rychlosti až 30 metrů za minutu při zachování 
vysoké přesnosti nanášení ±1 mm. Nastavení parametrů 
s přednastavením a polohou lepení nezávisle na rych-
losti etiketování umožňuje velmi jednoduchou obsluhu. 
Rychlost aplikace se sama mění automaticky v závislosti 
na rychlosti dopravního pásu pomocí speciálního sníma-
če (Incremental encoder). Kombinací dvou zařízení Colla-
mat C6600 lze získat systém pracující nonstop, aniž by 
bylo zapotřebí zastavit linku při zakládání nového kotou-

če etiket. Rovněž je možná aplikace etiket 
přes hranu bez nutnosti zastavit linku 
při aplikování. Parametry etiketování lze 
nastavit pro každý druh etiket. Uložená 

data zůstávají aktivní, i po-
kud zařízení vypnete. Vý-
kon činí až 1 000 etiket za 
minutu a synchronizace 

rychlosti řízená kodé-
rem minimali-

zuje riziko 
vadných vý-
robků. 

TECHNOLOGIE

  P
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Marbach	jde	do	hliníku
Společnost Marbach uvedla na trh pod názvem dura-
mar|alu hliníkovou verzi své rozměrově stabilní matrice 
duramar|performance. Tento nový nástroj lehké kon-
strukce spojuje technické výhody zmíněné matrice s vý-
razně sníženou hmotností a optimalizuje tak manipulaci 
při výrobě obalů. 

Pro vyšší nároky na odolnost a přesnost při vysekávání 
jsou pro matrice k dispozici místo tradičních dřevovlákni-
tých desek rozměrově stálé desky, které zůstávají rozmě-
rově stabilní i při hygroskopických vlivech a silných kli-
matických výkyvech. duramar|alu je nástroj, jehož deska 
kombinuje plast vyztužený skelnými vlákny s hliníkovými 

plechy. Podle Bernharda Reissera, průmyslového ma-
nažera Marbachu, je duramar|alu o více než 30 % lehčí 
než předchozí nástroj v ocelové verzi, což zjednodušuje 
manipulaci během seřizování, při vnitropodnikové pře-
pravě a při skladování nástrojů. Dále snižuje pracovní 
zátěž operátorů stroje i náklady na dopravu.

Další novinkou výrobce je vyhazovací pryž marbaject 
pro rotační výsek vlnité lepenky. Pro zajištění hladké-
ho výsekového procesu je pro jeden a tentýž nástroj 
vždy zapotřebí více pryží s různými vlastnostmi a stupni 
tvrdosti – v závislosti na místě použití. Důležité je, aby 
spolu různé pryže dokonale „ladily“. Ralf Nuyken, průmy-
slový manažer Marbachu, k řešení doplňuje: „Marbaject 

Výsekové	stroje	a	nástroje:	
změny	v	technologiích	
i	organizaci
Klasický výsek s použitím matric je stále preferovanou variantou ve výrobě vysokonákladových obalů 
z plné i vlnité lepenky. Přestože i do této oblasti se tlačí čínští výrobci, většina českých firem stále 
spíše spoléhá na osvědčenou kvalitu. Tu ve výsekových nástrojích představují například společnosti 
Marbach a Karel Kaňák, které jsou v této oblasti na českém trhu dominantní, ve výrobě samotných 
výsekových strojů je pak etalonem švýcarská společnost Bobst. 

Miroslav Dočkal
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vysokou odrazovou elasticitou zajišťuje optimální funkci 
vyhazovače během procesu vysekávání, a to při vysoké 
odolnosti proti oděru a opotřebení.“ Marbaject má také 
certifikaci ISEGA, díky čemuž je vhodný pro použití v po-
travinářském sektoru.

Poslední novinka, vysekávací nástroj marbablanker pro 
separaci přířezů, se vyznačuje především krátkými časy 
seřízení a dobrou manipulací při výrobě obalů. Bern-
hard Reisser dodává: „Pro opakované objednávky do-
poručujeme našim zákazníkům marbablanker. Je totiž 
individuálně přizpůsoben potřebám zákazníka a také až 
o 50 % lehčí než srovnatelné nástroje v masivním oce-
lovém provedení, a přesto velmi stabilní. Rám nástroje, 
vyrobený z vysokopevnostního hliníkového profilu, je 
vždy navržen na míru a pevně spojen s vlastní dělicí 
mřížkou. Pro naše zákazníky to znamená krátké časy 
nastavení a celkově rychlý a hladký proces vysekávání.“ 
Oddělovací mřížky marbablankeru mohou být navrženy 
z různých materiálů: dřeva, ocelových kolejniček, ocelo-
vých desek nebo frézovaných hliníkových oddělovacích 
mřížek. Proto může být marbablanker vždy optimálně 
navržen v závislosti na požadavcích uživatele.

Kaňák	Group	míří	mezi	přední	hráče	
Pod značkou Kaňák Group a se sídlem v České repub-
lice nově vzniká skupina několika středoevropských 
výrobců plošných i rotačních výsekových nástrojů, je-
jímž jádrem je společnost Karel Kaňák. Svou velikostí, 
výkonem a inovacemi procesů ve výrobě míří mezi nej-
větší hráče na evropském trhu. „Se současným tren-
dem růstu plánujeme stát se jedním z předních výrobců 
v našem segmentu,“ upřesňuje Vladislav Polášek, CEO 
Kaňák Group. 

Nová skupina zároveň představila komunikační pilíře své 
korporátní identity. Jejím symbolem je výrazná červená 
barva, jednoduché typografické ztvárnění loga a slogan 
„Dare to boost your performance“ („Odhodlejte se zvýšit 
svůj výkon“). Komunikuje tak svůj hlavní přínos: preciz-
ní výrobu výsekových nástrojů, která umožňuje použití 
strojů při maximální rychlosti a spolu s krátkým příprav-
ným časem i zvýšení efektivity výroby.

Skupina obsluhuje výrobce obalů ze 17 evropských 
zemí. Trh výsekových nástrojů je citlivý na rychlost 
dodání produktu, skupina se proto soustředila na ten-
to aspekt: standardní doba dodání objednávky je nyní 
96 hodin od jejího přijetí. 

Kaňák Group již představila i několik nových řešení, na-
příklad regálový systém Kaset určený pro velkokapacitní 
uložení nástrojů.

Samotná společnost Karel Kaňák v poslední době regis-
truje stále se zvyšující počet objednávaných separací. 
Někteří klienti si také oblíbili plastem stabilizované ná-
stroje (stabilized plastic tool), které používají pro zakáz-
ky o velkých objemech a při požadavcích koncových 
zákazníků na přesnost vyseknutého obalu napříč celým 
archem.

Obecnějším trendem posledních pěti až šesti let je pak 
to, že díky automatizaci procesu balení již zákazníci 
neobjednávají kombinované linky o standardní veli-
kosti, ale volí různé délky sekací a rylovací linky pro 
zvýšení výkonu. Díky těmto požadavkům přibývá ob-
jednávek obsahujících kombilinky 2 in 1, které splňují 
nároky vysokorychlostních balicích linek. Do nástroje 
pak tedy společnost Karel Kaňák nevkládá samostat-
né segmenty, jako je běžné u některých výrobců, ale 
strojově vyrábí kombilinky z jednoho kusu. Výhodou 
je dodržení jedné linie (nedochází k vyosení jednotli-
vých částí) a výrazné zjednodušení práce operátora 
při přípravě. 

Bobst:	nový	výsek	v	holešovském	Pokartu
A na závěr připomeneme prosincovou novinku ze spo-
lečnosti Pokart v Holešově. Výrobce lepenkových obalů 
zvýšil výkon a inovoval své vybavení od švýcarského 
výrobce Bobst. Místo stroje Visioncut, schopného zpra-
covat 4 800 archů lepenky za hodinu, nainstaloval svou 
nejnovější výrobní linku s výsekovým strojem Expertcut 
1.6 PR a tiskovou jednotkou Flexo 160 Vision. Linka umí 
zpracovat až 6 500 archů za hodinu. 

Hliníková matrice duramar|alu od Marbachu
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Zadáním bylo vytvořit výrazný design obalu, který 
zaujme a bude jasně odlišitelný od konkurenč-
ních výrobků. „Oproti prémiovým sýrům, jako byl 

Tolštejn, kde konkurence není tak silná, je v kategorii 
sýrů typu eidam a gouda konkurence veliká, od velkých 
výrobců zavedených značek až po malé mlékárny nebo 
privátní značky řetězců. Výchozí zadání tak bylo ‚jedno-
duché‘, ale řešení nebylo právě snadné a dá se říct, že to 
pro nás byla výzva,“ zmiňuje na úvod Martin Parobeček, 
tiskový specialista společnosti PERFLEX.

Nejdříve proběhla interní analýza konkurenční nabídky 
na trhu, aby se zamezilo případné podobnosti a zamě-
nitelnosti designu s konkurenčním výrobkem. Zároveň 
se musel zohlednit i design řady Tolštejn z důvodu za-
chování určité vizuální návaznosti obou řad sýrů pod 
značkou Milko. „I v tomto případě jsme byli limitováni 
nutností umístit všechny texty, recyklační značky a čá-
rový kód na přední stranu balení. Na základě zmíněné 
analýzy a dalších požadavků jsme pro klienta zpracovali 

návrhy čtyř možných designových cest a u jedné byla 
navíc jedna podvarianta,“ upřesňuje Alena Bernardová, 
creative director společnosti PERFLEX.

Celkově bylo předloženo pět návrhů. U všech se pra-
covalo s výrazným barevným kódováním a ilustrační fo-
tografií pečiva se sýrem. Některé byly designově blíže 
prémiové řadě Tolštejn, jiné šly vlastním směrem. Klient 
si vybral jednu cestu a po minimálních úpravách a do-
ladění barev pro kódování jednotlivých druhů sýra byl 
design připraven k finálnímu zpracování.

Zvolená varianta má v horní třetině výrazné kódovací 
barevné plochy a kulatý bílý štítek s názvem sýra, jeho 
tučností a logem Milko. Spodní dvě třetiny jsou průhled-
né a část je na pravé straně zakryta fotografií. Ve spodní 
partii jsou povinné texty, které nejsou (kromě čárového 
kódu) podtištěny bílou plochou. „To nám pomohlo tro-
chu potlačit tuto oblast designu při zachování dostateč-
né čitelnosti textů,“ podotýká Alena Bernardová. Eidam, 

Plátkové	sýry	Milko	
v	nadčasovém	designu
Společnost PERFLEX v loňském roce navrhla pro svého klienta Polabské mlékárny nový design 
„standardních“ plátkových sýrů Milko. Šlo o druhý krok kompletního redesignu portfolia plátkových 
sýrů z varnsdorfské sýrárny Polabských mlékáren. První fází bylo vytvoření samostatné značky 
prémiových sýrů Tolštejn, o které jsme psali v polovině roku 2023 v magazínu Packaging Herald 
č. 47. V druhé etapě se jednalo o sýry typu eidam a gouda. Změnou prošly eidam přírodní i uzený, 
gouda a trochu mimo uvedenou řadu stála kozí gouda.

Adriana Weberová
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klasický i uzený, a gouda mají stejnou typografii a liší se 
jen barevným kódováním a ilustrační fotografií. Kozí gou-
da je trochu jiná – s elegantnější typografií a výraznou 
kresbou kozy. V průběhu procesu navrhování se zvažo-
valo také použití metalické zlaté barvy pro zdůraznění 
výjimečnosti a prémiovosti goudy z kozího mléka.

Pro barevné kódování plátkových sýrů byly použity bar-
vy odpovídající obecně vžité barevnosti produktové ka-
tegorie – červená pro eidam, hnědá pro uzený eidam 
a žlutá pro goudu. Pro kozí goudu byla zvolena prémio-
vější a vizuálně zajímavá fialová.

Ilustrační fotografie vznikly ve spolupráci s osvědčeným 
duem – fotografem Štěpánem Mamulou a foodstylistou 
Vladimírem Bárem z ateliéru Cotashon. „Kompozice 
jsme doplnili o běžně užívané ingredience, jako jsou raj-
če, kapary, hroznové víno a klikev, které nám pomohly 

udělat celou kompozici zajímavější, barevnější a více od-
lišit jednotlivé druhy sýrů,“ doplňuje Alena Bernardová.

Finální tisková data byla zpracována s několika cíli – 
zajistit bezproblémovou opakovatelnost barevnosti při 
dotiscích, čisté a syté barvy kódovacích prvků a textu, 
přirozená a jemná barevnost ilustračního fota (zejména 
v oblasti plátků sýra). Fólie byly tištěny stejně jako v pří-
padě Tolštejnu flexotiskem v tiskárně Vepak Frýdlant 
nad Ostravicí. „Naše designy jsme přizpůsobili tiskové 
technologii. Pro barevné kódování jsme pro tisk trojúhel-
níkových rastrů zvolili dvě barvy Pantone – jednu světlou 
a druhou tmavou,“ vysvětluje Martin Parobeček.

Kombinace různých sytostí umožnila zpracovat zvolené 
grafické záměry. A nejen to. Další výhodou při tisku byla 
možnost jemně doladit barevnost podle daných představ. 
Texty byly tištěny jako další barva, která však vycházela 
vždy z tmavší kódovací. Pro fotografie byl použit stan-
dardní CMYK, ale byly upraveny tak, aby v oblasti plátků 
sýra nebyla azurová barva. Velmi lehce se také pracova-
lo s černou barvou. „Dominantní byla v této oblasti žlutá 
barva, kresbu jsme zajistili purpurovou. Celkově jsme pro 
každý design využili osm tiskových barev včetně bílé na 
parciální podtisk,“ uvádí Alena Bernardová.

Celkově projekt probíhal od zadání klientem po ode-
vzdání tiskových dat tři a půl měsíce, respektive pět 
měsíců včetně tisku. Výsledkem je nezaměnitelný nad-
časový design s předpokladem dlouhé životnosti na 
trhu, který bude dostatečně viditelný mezi konkurencí 
a zákazníka naláká k vyzkoušení produktu. 

Design balení Kozí goudy je trochu jiný než Goudy a Eidamů – s elegantnější typografií a výraznou kresbou kozy.

Celkově bylo předloženo pět návrhů. Některé byly designově blíže prémiové 
řadě Tolštejn, jiné šly vlastním směrem.
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Výrobce etiket sídlí v prostorách dlouholetého 
poskytovatele digitálních polygrafických služeb, 
společnosti TISKÁRNA KRÁL, který je vlastnicky 

s DP LABELS propojen prostřednictvím společníků. Obě 
strany využívají blízkého vztahu především ke vzájemné 
kooperaci v oblasti služeb a servisu zákazníkům.

Portfolio klientů DP LABELS se zčásti etabluje ze skupi-
ny stávajících zákazníků zmíněné společnosti TISKÁRNA 
KRÁL, které historicky nebyla schopna v tomto směru 
uspokojit. „Nové potenciální klienty pak oslovujeme na 
základě provedené segmentace trhu a příležitostí. Mezi 
ty s největším potenciálem patří především potravinář-
ský průmysl,“ doplňuje Michal Vlček, jednatel společ-
nosti DP LABELS.

Jedním z obchodních partnerů DP LABELS je od roku 
2023 také Konica Minolta Business Solutions Czech, 
která již více než deset let úspěšně spolupracuje rov-
něž s firmou TISKÁRNA KRÁL. Té bylo doposud dodáno 
několik archových digitálních technologií Konica Minolta 
včetně zajištění servisu, ale také produkty třetích stran, 
jako například dokončovací zařízení či velkoformátové 
tiskové technologie.

V roce 2015 byl dodán barevný archový digitální tiskový 
stroj Konica Minolta Bizhub PRO C1060L. O dva roky 
později následoval monochromatický archový digitální 
tiskový stroj Bizhub Press 1052e. V roce 2020 proběh-
la instalace barevného archového digitálního tiskového 
stroje AccurioPress C3070.

Cílem	bylo	získat	vše	
potřebné	pro	digitální	výrobu	
etiket
Společnost DP LABELS vznikla v roce 2023 se specializací na digitální výrobu samolepicích etiket 
a jejich další zušlechtění. Jedním z hlavních důvodů jejího založení byla trvale rostoucí poptávka po 
etiketách a obecně po výrobě obalů. Zákaznické portfolio se zčásti etabluje ze skupiny stávajících 
klientů společnosti TISKÁRNA KRÁL.

Adriana Weberová

Zařízení Accurio Label 230 umožňující barevný tisk CMYK roll to roll o rychlosti až 21 m/min.



61

CASE STUDY

Dodávky produktů třetích stran tvoří DUPLO DC 646 Pro – 
dokončovací automatické zařízení, MIMAKI UJF7151+ – 
velkoformátové digitální tiskové zařízení, DUPLO V1 
600i – dokončovací automatické zařízení – a Roland 
EJ 640 s modulem DU 2-6 – velkoformátové digitální 
tiskové zařízení.

DP	LABELS	disponuje	kompletním	řešením	pro	
digitální	výrobu	etiket
První zakázka pro společnost DP LABELS zahrnovala 
zajištění komplexního řešení určeného pro digitální vý-
robu etiket. „Cílem bylo získat potřebné technologické 
vybavení pro celkovou digitální výrobu etiket od A do Z. 
Součástí byla instalace a také kompletní zaškolení na 
jednotlivé technologie a součinnost pro rozjezd linky,“ 
upřesňuje Michal Vlček.

Konkrétně se jednalo o tiskové zařízení Accurio Label 
230 umožňující barevný tisk CMYK roll to roll o rychlosti 
až 21 m/min. na materiál (papír, YUPO, PP, PET) o šíři 
330 mm a gramáži 81 až 256 g/m2. Dále o dokončovací 
zařízení GM DC330 MINI, které umí semirotační výsek, 
separaci odpadní mřížky nebo rozřez a návin na finál-
ní role etiket. Kromě toho nabízí možnost laminace či 
lakování nebo předtisk bílé barvy pomocí flexotiskové 
jednotky. 

Od stejného dodavatele má výrobce také stroj Flexi Roll 
Lift 800L – zvedák rolí tiskových materiálů pro manipula-
ci – a Flexi Core Cutter 1200CC určený k řezání dutinek. 
„Díky dodaným technologiím jsme schopni pokrýt výro-
bu většiny zakázek vhodných pro digitální tisk, jako jsou 
menší tiskové objemy, které není ekonomicky vhodné 
vyrábět na konvenčních tiskových technologiích (flexo 
nebo ofset), nebo tiskové zakázky etiket různých mutací, 
případně zakázky s personalizací číselné řady či čáro-
vých kódů,“ dodává Michal Vlček. Používán je standardní 
samolepicí papír, metalické fólie nebo PE materiály. Os-
trý provoz dodaných zařízení byl spuštěn v říjnu 2023.

„Přestože zákazník má bohaté a letité zkušenosti z po-
lygrafie, jednalo se pro něj o zcela nový obor výroby, 
který z hlediska nových zakázek dává smysl a zajistí bu-
doucnost růstu firmy,“ komentuje spolupráci Lukáš Gre-
šák, production printing consultant společnosti Konica 
Minolta Business Solutions Czech. Osvědčený obchodní 
partner disponuje týmem kompetentních profesionálů 
od obchodních manažerů přes technické konzultanty 
až po špičkové servisní techniky. „Servis poskytova-
ný společností Konica Minolta je pro naše odběratele 

dlouhodobě stabilní jistotou, která jim umožňuje kon-
centrovat se na poskytování služeb svým zákazníkům,“ 
hodnotí spolupráci Michal Vlček.

Celý projekt zahrnující instalace, zaškolení a pilotní pro-
voz byl řízen projektovým manažerem společnosti Ko-
nica Minolta, což oběma stranám zajišťovalo jednotnou 
komunikaci a řízení podle naplánovaného časového 
harmonogramu. „Spolupráci obě strany hodnotí pozi-
tivně a úspěšně bez specifických událostí, které občas 
podobné projekty mohou provázet,“ podotýká Michal 
Vlček.

Společnosti tak zahájily dlouhodobou spolupráci, která 
spočívá v průběžných konzultacích o výrobě jednotlivých 
tiskových zakázek a v případném budoucím technolo-
gickém posílení tiskové technologie. Konkrétně by šlo 
o zařízení Accurio Label 400 tisknoucí rychlostí až 40 m/
min. barevností CMYK včetně bílé barvy vhodné pro tis-
kové objemy nad 100 tisíc běžných metrů měsíčně. 
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Symboly jsou všudypřítomné. Mají moc formovat 
naše vnímání značek a produktů a výrazně ovliv-
ňovat nákupní chování. Ale proč některé z nich 

tak silně rezonují s našimi emocemi a potřebami, a jiné 
nechávají zákazníka chladným?

Symboly	jako	jazyk	emocí
Symboly jsou více než jen estetickým prvkem, jsou to 
emocionální signály. Správně zvolený symbol může vy-
volat pocit důvěry, radosti nebo příslušnosti. Pojďme si 
nejprve říct, jak vlastně definujeme symbol. Pro naše 

Symboly	jsou	emocionální	
signály
Jak rozpoznat a tvořit symboly, které prodávají? Na to nám odpověděli experti z brandingové 
agentury LineArt.

Adriana Weberová
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účely jsou to všechny objekty, které vyvolávají v našem 
mozku široké spektrum asociací a příběhů. Symbolem 
tedy nemusí být jen například rudá hvězda nebo kříž. 
Může to být barva, tvar, font, ale třeba i struktura. Všech-
ny tyto jednotlivé prvky v sobě nesou příběhy, které zá-
kazníkovo nevědomí zná a dokáže přeložit. „Správně 
sestavený mix symbolů na obalu tak dokáže odvyprávět 
klíčový příběh značky bez jediné koruny utracené za ko-
munikaci,“ potvrzuje Martin Dulava, majitel brandingové 
agentury LineArt.

Bez	porozumění	potřebám	to	nejde
Klíč k tomu, aby symboly ovlivňovaly reálné prodeje zna-
ček, objevili v LineArtu v navázání potřeb na symboly. 
„Nejdříve ze všeho potřebujeme porozumět kategorii 
značky. Jaké potřeby zákazníků jsou pro ni klíčové. Ná-
sledně se díváme, jaké potřeby značka dokáže splnit 
oproti konkurenci. Ke každé potřebě pak hledáme sym-
boly, kterými bychom ji dokázali naplnit,“ vysvětluje 
Martin Dulava a dodává: „Klíč ke všemu je schopnost 
porozumět, co se odehrává v nevědomí. Za ty roky již 
leccos dokážeme odhadnout, přičemž hlavně práce na 
nespočtu úspěšných vlastních značek Albertu nám po-
skytuje vizitku expertů v retailu. Nicméně vždy dopo-
ručujeme jít se zeptat spotřebitele. Pro toho je ovšem 

nutné vytvořit speciální podmínky, jinak se od jeho ne-
vědomí nic nedozvíte.“

Jak	testovat	nevědomí?
Pro odhalení nevědomých motivů je třeba použít správ-
né metody, které v běžném testování nejsou obvyklé. 
Například v LineArtu používají vlastní nástroj Flasher, 
který simuluje, jak obal vidí spotřebitel v obchodě a ko-
lik pozornosti mu věnuje. Znáte to, stojíte před regálem 
a něco vyberete. Automaticky vyřadíte většinu produktů 
a zaměříte pozornost na jeden či dva, které pak vkládáte 
do košíku. Podle všech dostupných výzkumů víme, že 
95 % našich rozhodnutí je nevědomých. Když se tedy 
při testování testuje design speciálně upravený (viz ob-
rázek), dává daleko lepší možnost emoční zpětné vazby 
nezatížené raciem. 

Ukážeme	si,	jak	to	funguje	na	konkrétním	příkladu
Značka Cibule, vlastněná Hopi Holdingem a Filipem 
Sailerem, nabízí kvalitní hotová jídla on-line. Petra Še-
bová, marketingová ředitelka food divize, vysvětluje: 
„Segment hotových jídel byl v určité cenové hladině 
a nabízené kvalitě již obsazený. Abychom vysvětlili, že 
nabízíme vyšší kvalitu a čerstvost, museli jsme nejprve 
pochopit, co zákazníkovi chybí a jak nejlépe vytvořit no-
vou kategorii s odlišnou nabídkou.“ Obrátili se proto na 
LineArt. Spolu nejprve prošli výzkumem potřeb a odhalili 
unikátní potřeby relevantní pro Cibuli, které současná 
nabídka nepokrývá. 

Mapa symbolů, kde jsou jednotlivé symboly přiřazeny ke konkrétním potřebám – z nich se pak skládá finální značka.

Symbol, který funguje pro design, může být nejen známý obrazec typu býk 
nebo kříž, ale také tvar, textura, barva, font a mnoho dalších.

Potřeba
jistoty

Potřeba
rozmanitosti
a objevování

Rozmanitost
a objevování 

ChuťRadost z jídla, 
mládí

Jídlo 
s nápadem

Story

Foodstyling Jistota
Čerstvost

Craft

Černé
pozadí

Doporučená
příprava

Ručně psaná
kaligrafie

Filip & tým 

Razítka = technologieIngredience

BarvySměr 3

Půlený kruh

Akvarel

Příklad podkladů pro testování zpracované metodou čtení emocí – Flasher
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Následně bylo třeba odhalit, jaké symboly a nevědomé 
vzorce dané potřeby nejlépe reprezentují a jaký výsled-
ný mix symbolů odvypráví na obalu příběh, který prodá-
vá. Testování bylo individuální, a to výzkumnou metodou 
vyvinutou pro LineArt agenturou Simply5. Výsledkem 
byla mapa potřeb a symbolů, ze kterých se stavěl vý-
sledný design. 

„Výsledný design má v sobě zakódované symboly, u kte-
rých přesně víme, co říkají. Bylo třeba ještě jedno kolo 
testování, abychom pochopili, jaký je ideální mix jednotli-
vých zpráv, respektive symbolů. Takto vytvořený design 

má pak na trhu přes 95% komerční úspěšnost,“ dodává 
Martin Dulava. 

Klíč	k	úspěchu	na	trhu
Design, který zahrnuje správné symboly, nemusí být jen 
oku lahodící, ale stává se mostem mezi značkou a jejími 
zákazníky. Správně zvolený mix symbolů může značku 
posunout na vrchol trhu. 

Petra Šebová doplňuje: „První zpětné vazby od spotře-
bitelů ukazují, že naše značka má potenciál změnit trh 
hotových jídel a vytvořit novou kategorii na trhu.“ 

Rozmanitost
a objevování

Jistota

Vítězný design

Ukázky obalů pro značku Cibule (pozn.: mohou se lehce lišit od finální verze, která bude uvedena na trh na jaře).
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Univerzální	paletizátor	
zvládne	plast	i	lepenku

TECHNOLOGIE

Společnost Scott Automation nedávno dodala přednímu mlékárenskému výrobci ve Velké Británii 
nový univerzální vysokokapacitní model paletizátoru řady PAL 4.0. Určen je pro plastové i lepenkové 
obaly. V praxi dokáže pracovat s širokou škálou trayů, zvládne i skupinové balení ve fólii. 

Adriana Weberová

Nový paletizátor řady PAL 4.0 s dvojitým vstupem 
je schopen v mlékárně pracovat s plastovými 
i lepenkovými obaly rychlostí až 90 kusů za mi-

nutu. Navržen je totiž tak, aby zvládl postupný přechod 
z produktů v plastových obalech na lepenkové. Změny 
produktů jsou prováděny dynamicky, což znamená, že 
při výměně na jiný obalový formát nedochází k zastavení 
linky. Jde o trend uplatňující se v současné době v mlé-
kárenském a souvisejícím průmyslu.

Instalace paletizátoru proběhla na konci roku 2023. Do ost-
rého provozu byl uveden v prosinci 2023. „Systém PAL 4.0 
byl vybrán na základě předchozích zkušeností s našimi dří-
vějšími stroji s přidanými výkonnostními a konstrukčními 
funkcemi, které jsou k dispozici u PAL 4.0,“ vysvětluje Jan 
Zechmeister, systems sales engineer společnosti Scott 
Automation. Instalace nového paletizačního zařízení měla 
doplnit a zefektivnit novou výrobní linku pořízenou k do-
sažení vyšší kapacity mlékárny.

Paletizátor je vybaven nejmodernějším ovládacím roz-
hraním HMI a integrovanými řídicími systémy. Ty usnad-
ňují obsluhu a jsou uživatelsky přívětivé. Data jsou 
propojena se systémem řízení výroby prostřednictvím 

průmyslového softwarového balíčku SCOTT Maestro, 
který je webový, plně modulární a také cenově efektivní.

Přestože paletizátor dosahuje kontinuální vysoké kapa-
city, nezbytné pro podobný typ zakázek, jeho konstrukč-
ní prvky zajišťují šetrnou manipulaci s produkty ve všech 
fázích paletizačního procesu. Kromě toho zachovávají po 
celou dobu jejich integritu a v neposlední řadě umožňují 
také dokonale sestavené stohy na paletách putujících 
dále ke konečným zákazníkům mlékárny.

Společnost Scott Automation dodává paletizační systémy 
zákazníkům z mlékárenského průmyslu v Evropě a Velké 
Británii již mnoho let. „V souvislosti s růstem trhu chlaze-
ných a mražených mléčných výrobků zaznamenáváme 
v poslední době více příležitostí k poskytování nákladově 
a prostorově efektivních řešení pro paletizaci a manipu-
laci s těmito produkty. Inovativní řešení Scott Automa- 
tion zde pomáhají optimalizovat a zvyšovat produktivitu 
výrobních linek zákazníků,“ uvádí Jan Zechmeister. 

Vysokokapacitní paletizátor se uplatní v oblastech 
mlékárenského nebo chlazeného/mraženého potravi-
nářského řetězce.
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Společnost EKOBAL má ve svém produktovém 
portfoliu mimo jiné vysokokapacitní balicí lin-
ku Stretch hood. Zařízení dosahuje kapacity až 

260 palet za hodinu s vysokou úrovní fixace zboží po-
mocí elastické fólie. Ta je po změření výšky palety před 
přetažením přesně odvinuta a lze ji i potisknout reklam-
ním sdělením. 

Podobné zařízení umožňující plně automatické balení 
různorodých palet bylo nedávno instalováno u dodava-
tele elektroniky a domácích spotřebičů. Kapacita nové 
linky měla dosahovat 120 palet za hodinu s minimální 
výškou 400 mm a maximální 2 000 mm. Maximální hmot-
nost palety by neměla přesáhnout 1 000 kg. Automa-
tické navážení a vyvážení palet měly zajistit inteligentní 
vozíky Agilox ONE. Linka měla být rozšiřitelná a požado-
vána byla i robotická aplikace paletových etiket.

Navržené a zrealizované řešení spočívá v rozložení linky 
do tvaru U. Transport palet zajišťují válečkové a řetězové 
dopravníky. Vstupní/výstupní dopravníky jsou upraveny 
pro již zmíněné vozíky Agilox ONE. Zvolen byl konkrétně 
balicí stroj Stretch hood – MultiFlex X1. Výška každé 
palety je před jejím vstupem na dopravník pod strojem 
automaticky změřena pomocí čidla. Palety jsou rovněž 
automaticky centrovány, a to s odchylkou ±1 cm. 

Dalším automatizovaným řešením, které lze při paletizaci 
využít, jsou například ovinovací balicí stroje pracující s prů-
tažnou fólií. Jedním z nich je i Rotomatic, jehož kapacita 
balení je až 160 palet za hodinu. Zařízení zajišťuje rotaci 
fólie kolem stojící palety. Jeho benefity jsou nízká spotře-
ba použitého obalového materiálu, možnost měření výšky 
palety v průběhu balení, nižší cena v porovnání se strojem 
Stretch hood, modularita stroje (přítlak, překryv, různé typy 
předepínání) i možnost balení do potištěné fólie.

Na Rotomatic od společnosti EKOBAL vsadil například 
výrobce plastových kelímků. Jeho požadavkem bylo 
plně automatické balení s kapacitou 50 palet za hodinu 
ze dvou linek s minimální výškou palety 800 mm, ma-
ximální 2 500 mm a její hmotností do 280 kg. Dalším 
požadavkem bylo čtení QR kódů na paletě, podle kte-
rého se automaticky zvolí typ balení a příslušná etiketa. 
Chybět neměl aplikátor paletových štítků, zajištěna měla 
být dále možnost nakládání a odebírání palet pomocí 
ručně vedených vozíků. I v tomto případě bylo navrženo 
rozložení linky ve tvaru U. Transport palet zajišťují vá-
lečkové dopravníky. Vstupní/výstupní dopravníky jsou 
upraveny pro ručně vedené vozíky. O balení se konkrét-
ně stará stroj Rotomatic 1700 – Profi. Dodány byly také 
skenovací brána před vstupem do balicího stroje a robot 
s tiskárnou pro tisk a aplikaci paletových etiket. 

Balit	lze	středně-	
i	vysokokapacitně
Jedním z osvědčených dodavatelů balicí techniky a robotických linek je například společnost EKOBAL. 
Ta nedávno instalovala automatické balicí linky u dodavatele elektroniky a výrobce plastových obalů.

Adriana Weberová
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Velkopopovický pivovar je dalším významným výrobcem, který se spoléhá na technické řešení 
značky KHS. Základem nové lahvovací linky je plnička Innofill Glass DRS ECO. Pořízením 
kompletního systému od dortmundského dodavatele a dlouholetého obchodního partnera pivovar 
znovu potvrzuje, jaký význam přikládá kvalitě výrobků a optimální chuti, ale také udržitelnosti 
technologií. Například šetří energii tím, že stáčeným pivem ochlazují používanou vývěvu. 

Adriana Weberová

Velkopopovický pivovar a KHS se už mnoho let 
snaží zdokonalovat pivovarnické řemeslo ak-
tuálními technickými novinkami. Společně tak 

utvářejí budoucnost na základě své podobně dlouhé 
a bohaté historie. Zatímco ve Velkých Popovicích po-
prvé stočili pivo ze 60hektolitrového kotle v roce 1874, 

společnost KHS začínala v roce 1868 jako prodejce pří-
strojů v jednom dortmundském dvoře a nyní je jedním ze 
světových systémových dodavatelů moderních techno-
logií, ke kterým patří i flexibilní vysoce výkonná plnička 
Innofill Glass DRS ECO. Letitá spolupráce obou těchto 
partnerů je tedy zcela logická.
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Velkopopovický pivovar je dalším výrobcem, který se spoléhá na plničku Innofill Glass DRS ECO.
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Zprovoznění	probíhá	ve	dvou	fázích
Když se manažeři ve Velkých Popovicích před několika lety 
rozhodli nahradit dosavadní lahvovací linku od konkurenč-
ního dodavatele, vybrali si KHS naprosto cíleně. „Chceme 
našim zákazníkům nabízet pivo nejvyšší kvality a jedineč-
né chuti. Nová plnička lahví těmto požadavkům dokonale 
vyhovuje. Firmu KHS s jejími více než 150 lety zkušeností 
považujeme za lídra ve stáčecích technologiích,“ vysvět-
luje Martin Šebek, packaging manager velkopopovického 
závodu. Celá mokrá část linky, do které patří také myč-
ka láhví Innoclean DM, tunelový pasterizátor Innopas SX 
a modulární etiketovací stroj Innoket Neo Flex, byla úspěš-
ně zprovozněna na jaře roku 2022. Druhou fází by mělo 
být dokončení zbývající suché části v letošním roce. 

Poté bude pivovar stáčet světlý i tmavý ležák Velko-
popovický Kozel do půllitrových lahví kompletně na 
lince KHS. Kromě nové lahvovací linky s výkonem až 
50 000 lahví za hodinu už pivovar využívá od stejného 
dodavatele linku na sudy s výkonem až 300 sudů za ho-
dinu. Technologie KHS používají také další české závody 
pivovarnického koncernu Asahi Europe & International, 
například plechovková linka v pivovaru Radegast v No-
šovicích. V plzeňském závodu, kde se vyrábí mimo jiné 
Plzeňský Prazdroj, mají také plechovkovou linku a nově 
i linku na stáčení do vratných lahví. 

Stěžejní	byla	důkladná	znalost	požadavků	a	nároků	
První stroje byly Plzeňskému Prazdroji dodány už kon-
cem 80. let. „Tehdy začalo vznikat spolehlivé partnerství, 
které celou dobu oboustranně posilujeme. V oblasti stá-
čení i balení známe požadavky a nároky konkrétních zá-
vodů do nejmenších podrobností,“ uvádí Lubomír Neu-
bauer, area sales manager KHS pro Česko a Slovensko. 

Jedním z nich například bylo, aby při výměně dosavadní 
lahvovací linky nebylo nutné na několik týdnů přerušit 
výrobu. Ve Velkých Popovicích se kvůli tomu rozhodli 
rozdělit instalaci do dvou fází. Mokrá část už je dokonče-
ná, ale již zmíněná suchá část by se měla do samostatné 
nové haly montovat v letošním roce. Splnit další požada-
vek pivovaru bylo mnohem náročnější: vývěva plničky 
lahví se má chladit pivem přiváděným ke stáčení. „Zá-
kazník byl naším navrhovaným řešením sice nadšený, 
ale byly obavy, jak to ovlivní kvalitu výrobku,“ popisuje 
Lubomír Neubauer.

Nutné	byly	individuální	úpravy
Pochyby odborníci KHS rychle vyvrátili. „Zmíněným 
procesem pivo neztrácí na chuti ani nepění,“ ujišťuje 

Lubomír Neubauer a upozorňuje: „Protože toto řešení, 
které bylo celosvětově použito zatím poprvé, je důmysl-
né: Velkopopovický pivovar stáčí svá piva při teplotě od 
čtyř do osmi stupňů Celsia. Takto nízké teploty k chla-
zení vývěvy stačí a není nutné další chlazení. Teplota 
piva se při tom zvýší jen o jeden stupeň, což je v rámci 
tolerance.“ 

Stroj bylo potřeba odpovídajícím způsobem upravit. 
Pivo protéká tepelným výměníkem, ve kterém ochlazu-
je přenosové médium. Tento okruh vede přes oběhové 
čerpadlo k vývěvě, kde se ochlazuje tzv. uzavírací voda. 
Popsané úpravy procesu jsou zásadní, jinak by se pro-
vozní látka zahřívala a teplá voda by se při vytváření 
podtlaku odpařovala, čímž by se podtlak zvyšoval. Ten 
ale musí být co nejnižší, aby při stáčení odsával z lahve 
kyslík, který pivu škodí. „Vývěva má spotřebu energie, 
resp. provozní výkon až 16 kilowattů za hodinu. Tento 
elektrický výkon odpovídá chladicímu výkonu, který se 
takto ušetří. Snížení spotřeby energie není zanedbatelné 
a nabízí se i v jiných pivovarech,“ dodává Lubomír Neu- 
bauer. Vývěva pro plničku Innofill Glass DRS ECO má 
menší spotřebu i díky sníženému sacímu výkonu, a to 
v optimálním případě o 20 %. „V celém našem pivovar-
nickém koncernu usilujeme o zelený provoz a snažíme 
se šetřit vodou, energiemi a ostatními médii. Nová linka 
KHS nás posouvá na cestě ke klimaticky neutrálnímu 
podniku,“ konstatuje Martin Šebek.

Dochází	až	k	60%	snížení	spotřeby	CO2

K vytyčenému cíli přispívá zvláště spotřeba CO2 v plničce 
Innofill Glass DRS ECO, která je podle KHS až o 60 % 
nižší než u konkurenčních systémů. Čím méně ho připa-
dá na jednu naplněnou lahev, tím efektivnější je vaření 
piva, a čím méně kyslíku se v pivu rozpouští, tím lepší je 
jeho kvalita. A to je pro pivovar důležité kritérium. Ob-
vykle se k tomu používá velké množství drahého CO2, 
což pivovarům výrazně zvyšuje náklady. Nová plnička 
oba zmíněné aspekty dokonale slaďuje. Podle pivovaru 
mají spotřebu CO2 přibližně 0,2 kilogramu na hektolitr. 
„Oproti předchozímu stroji je to výrazné snížení, navíc 
spojené s dalším zvýšením kvality našich piv,“ pochva-
luje si Martin Šebek.

Údržba	na	dálku	zvyšuje	výkon
Společnost KHS zapůsobila také svou nabídkou elektro-
nických služeb. Inteligentní systém vzdálené údržby Re-
DiS umožní předcházet výpadkům zařízení a podle Mar-
tina Šebka dokonce zvýšit výkon. V rámci doplnění linky 
o suchou část přejde pivovar na systém řízení výroby 
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Innoline MES. Toto integrované komplexní IT řešení je 
uživateli podporou při plánování a realizaci zakázek. 
V reálném čase poskytuje údaje například o celkové 
efektivitě zařízení, účinnosti a dostupnosti. „Tím získá-
me při výrobě další výhody a větší flexibilitu i efektivitu 

linky,“ je přesvědčen Martin Šebek a na závěr dodává: 
„Bylo pro nás důležité, že KHS jako spolehlivý partner 
splní všechny naše požadavky. Jsem si naprosto jistý, 
že budeme po instalaci všech linek s tímto projektem 
všestranně spokojeni.“

Dokončením instalace suché části linky, která by měla 
proběhnout letos, pivovar zcela přechází na technologii 
KHS, a to včetně komplexních elektronických servisních 
systémů.

Na nové lince bude pivovar stáčet do půllitrových láhví světlý i tmavý ležák 
Velkopopovický Kozel.

Mokrá část linky, do které patří také myčka láhví Innoclean DM, byla 
zprovozněna na jaře roku 2022.

Spotřeba CO2 v plničce Innofill Glass DRS ECO je podle KHS až o 60 % nižší 
než u konkurenčních systémů.

Úspěšné dokončení první fáze projektu měli na starost Jiří Zubí, technik 
z Velkých Popovic (vlevo), a Lubomír Neubauer, area sales manager KHS 

pro Česko a Slovensko, který dodává: „V oblasti stáčení i balení známe 
požadavky a nároky konkrétních závodů do nejmenších podrobností.“
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O zpracování odpadu ze žlutých kontejnerů se 
v moravské metropoli stará společnost SAKO 
Brno. Její snahou je neustálé zdokonalování 

třídicích procesů. Původní linka zvládla ročně roztřídit 
5 600 tun plastu. V nové dotřiďovací lince od nitranské 
společnosti VÚMZ SK se může uvedené číslo navýšit až 
na dvacet tisíc tun. Během jediné hodiny si pak moderní 
zařízení poradí se čtyřmi a půl tunami odpadu. 

Za zrychlení procesu mohou zejména optické separáto-
ry, které vyhodnotí kvalitativní složení plastu, tvar, barvu 
a jeho pozici na pásu, což by ani nejzkušenější obsluha 
nedokázala. Následně se získané informace zpracované 

softwarem přenášejí ke vzduchem ovládané trysce, kte-
rá přesně zacíleným rázem odfoukne konkrétní předmět 
z proudu směsi na pásu do zásobníků nebo na jiný pás. 
Bez obsluhy se linka sice stále neobejde, práce zaměst-
nanců společnosti je však jednodušší a pohodlnější.

Dotřiďovací	linka	umí	třídit	
na	vysoké	úrovni
Brňané umějí třídit odpad. Důkazem je, že kapacita původní dotřiďovací linky na obaly ze žlutých 
kontejnerů přestala kapacitně dostačovat. V tu chvíli se začalo přemýšlet, co dál. Analýzy ukázaly, 
že ekonomicky nejvýhodnější je investice do velkokapacitní linky se strojovým tříděním plastů. 
Zprovozněna byla v loňském roce. Do žlutých kontejnerů v Brně kromě plastů patří veškeré kovové 
(železné i neželezné) obaly z domácností, nápojové kartony a polystyren.

Adriana Weberová

Tříděné	komodity
12 komodit: čirý PET, zelený PET, modrý PET, PET mix, 
čirý LDPE (fólie), barevný LDPE, HDPE (drogistické zbo-
ží), PP (polypropylen), PS (polystyren), nápojové kartony, 
hliníkové obaly, kovové obaly. Všechny jsou předávány 
k recyklaci. Preferována je spolupráce s lokálními a čes-
kými zpracovateli.
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Celý proces je nyní sofistikovanější a nová linka doká-
že sama roztřiďovat jednotlivé druhy odpadů na vysoké 
úrovni. Účinnost třídění jednotlivých komodit se pohybu-
je od 88 % (u kovů) do 98 % (u plastů). Z původní ruční 
linky bylo z navezeného odpadu předáváno k recyklaci 
průměrně 35 %, přičemž z té nové, po odloučení příměsí, 
které do žlutých kontejnerů vůbec nepatří, je to 68 %. 
Jedná se tedy o výrazný rozdíl. 

Stroje nejprve roztrhnou obaly, do nichž se odpad uklá-
dá. Následně jednotlivé předměty putují volně do bub-
nového třídiče, kde se rozdělí na jednotlivé velikostní 
frakce. Poté přecházejí na balistický separátor, kde se 
rozdělí na 2D komodity (fólie) a 3D komodity (plastové 
lahve, kelímky nebo vaničky). Pak se třídí nejen na zá-
kladě materiálového složení, ale též podle barvy. Roz-
tříděný a posléze slisovaný materiál (druhotná surovina) 
nakonec putuje v balících do sousední haly, kde čeká na 
distribuci k dalšímu zpracování.

Nová linka rozezná nejen jednotlivé druhy plastů. Od-
dělit dokáže i nápojové kartony (někdy souhrnně ozna-
čované jako tetrapaky), ale poradí si i s kovy, a to jak 
feromagnetickými (Fe), tak i neferomagnetickými (nerez, 
hliník, cín a další tzv. barevné kovy). Inovaci kvitují i sami 
obyvatelé Brna. Kovové a ostatní nápojové obaly vyjma 
skla totiž mohou bez obav vhodit do žlutých kontejnerů 
určených na plast. 

Hala, ve které je dotřiďovací linka umístěna, je dlouhá 
66 metrů, 32 metrů široká a výšku má 15 metrů. 

Dotřiďovací linka je součástí integrovaného řešení 
Brněnského centra pro materiálové využívání odpadů. 
V jeho rámci byly financovány další dvě aktivity. První 
z nich je otevření velkokapacitního sběrného dvora 
v srpnu roku 2023 v městské části Brno-Židenice. Jde 
o největší dvůr svého druhu na Moravě, je otevřený 
sedm dní v týdnu a slouží všem obyvatelům Brna včetně 
firem a živnostníků. Druhou aktivitu představuje nákup 
a rozmístění popelnic a kontejnerů na biologický rozlo-
žitelný odpad rostlinného původu.

Odpadové hospodářství je jedním z témat, které řeší 
také Integrovaná strategie rozvoje Brněnské metropo-
litní oblasti (BMO). Spuštění poloautomatické linky totiž 
snižuje podíl odpadu, jenž v BMO končí bez využití na 
skládkách. I díky tomu její financování podpořily pro-
středky získané z nástroje Integrovaných územních in-
vestic, z nichž na provoz linky putovalo přes 50 milionů. 
Investice do nové linky dosáhly na zhruba 330 milionů 
korun. Dvanáct procent této částky, tj. téměř 40 milionů 
korun, pokryla dotace ze Státního fondu životního 
prostředí.

Linka je určená na předseparovaný 
plastový odpad, který občané 
ukládají do žlutých kontejnerů.

Kovy lze v Brně házet do žlutých 
kontejnerů.

Novou dotřiďovací linku dodala společnost VÚMZ SK.
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Hala s linkou je dlouhá 66 metrů, 32 metrů široká a výšku má 15 metrů. Během jediné hodiny si moderní zařízení poradí se čtyřmi a půl tunami 
odpadu.

Za zrychlení procesu mohou zejména optické separátory, které vyhodnotí 
kvalitativní složení plastu, tvar, barvu a jeho pozici na pásu, což by ani 

nejzkušenější obsluha nedokázala.

Šedá hala slouží k ručnímu dotřídění.

Linka třídí i hliníkové obaly. Vytříděné komodity jsou svázané do kvádrových balíků a připravené 
k dalšímu zpracování.
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Frankfurt	hostil	trio	veletrhů

VELETRHY / VÝSTAVY / AKCE

Současně s veletrhem Creativeworld se ve Frankfurtu nad Mohanem od 27. do 30. ledna konaly 
i veletrhy Ambiente a Christmasworld. Své novinky zde na ploše 360 000 m2 představilo téměř 
pět tisíc vystavovatelů. I přes stávku železničářů si megaakci nenechalo ujít 140 000 návštěvníků 
z různých koutů světa, včetně mě.

Adriana Weberová

Frankfurtský „trojveletrh“ Creativeworld, Ambiente 
a Christmasworld opět příjemně překvapil. Creati-
veworld nekonečnými inspiracemi v oblasti hobby, 

řemesel a uměleckého průmyslu. K vidění i s možností 
praktického vyzkoušení byly prezentovány různé ma-
teriály, barvy, štětce, ukázky ručních prací a textilního 
designu. Ani letos nechyběly na „sjezdu kutilů a umělců“ 
přednášky, workshopy a semináře s experty.

Ambiente zaujal novinkami v oblasti spotřebního zboží, 
kde se kombinovala řemeslná dokonalost s průkopnic-
kými technologiemi. Široké zastoupení zde měla oblast 
HoReCa.

Veletrh Christmasworld se zaměřením na sezonní a svá-
teční dekorace i letos hrál všemi barvami. K vidění byly 
i přírodní prvky s futuristickými dekoracemi. Silné za-
stoupení zde měli například asijští vystavovatelé.

Všechny akce spojovaly davy návštěvníků, akcent na 
udržitelnost a, jak už to na veletrzích bývá, také možnost 
navazování nových kontaktů nebo příjemná setkání se 
starými známými. 

Příští ročník se bude konat ve Frankfurtu nad Mohanem 
od 7. do 10. února 2025. 

Creative	Impulse	Award	2024
Na veletrhu se rozdávaly i ceny. Například v kategorii 
Produkt roku si ocenění odnesla společnost Sizzix by 
Ellison za inovativní razítko Sizzix™ Stamp & Spin Acces-
sory. Jde o zařízení, které umožňuje snadno a přesně 
tisknout motivy kruhových razítek.
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